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V KRANJU STRAN 3

VELIKO NOVEGA

NAJTRŠI OREH MARIBORSKE METALNE

• Kaj vse se lahko zgodi, če delovno organizacijo obišče devizna inšpekcija in pri tem ugotovi 
težke prekrške, storjene v času prejšnjih vodstev?

Predstavniki mariborske Metalne so v razgovoru z 
novinarji naravnost povedali, da je na zahtevo seda
njega vodstva podjetja in njegovih samoupravnih or
ganov zvezna devizna inšpekcija pregledala zunanje
trgovinsko poslovanje minulih let in ugotovila, da Me
talna ni poslovala po veljavnih predpisih. Ker zakon 
o deviznem poslovanju izrecno navaja, da se delovni 
organizaciji, ki tudi samo formalno krši predpise, od
vzame nezakonito pridobljeno premoženjsko korist, je 
zvezna devizna inšpekcija z odločbo odredila, da se 
Metalni začasno, do pravomočne odločbe pristojnega 
gospodarskega sodišča, odvzame 470 milijonov dinar
jev premoženjske koristi, ustvarjene v letih 1968 do 
1972 s poslovanjem med Metalno in z njenim kapita
lom ustanovljeno nemško podružnico.

Več kot lahko si predstavljamo, da bi uveljavitev 
te odločbe pahnila Metalno ne le v hudo nelikvidnost.

temveč morda celo v likvidacijo v času, ko njen več 
kot 3000-članski kolektiv z vso resnostjo uresničuje 
sanacijski program in ko je očitno, da se lahko Me
talna v dveh do štirih letih z lastnimi silami spet po
stavi na trdne noge.

Razen tega v Metalni tudi menijo, da zaradi napak 
posameznikov, ki so vodili poslovanje njene nemške 
podružnice ter odgovornih ljudi v matičnem podjetju, 
ki najbrž niso bili neobveščeni, kaj vse se pri tem do
gaja, vseh posledic in s takojšnjo veljavnostjo pač ne 
bi smel nositi sedanji kolektiv. Zato so tudi zaprosili 
pristojne republiške organe, naj v mejah pooblastil od
ložijo izvršitev odločbe zvezne devizne inšpekcije vse 
dotlej, dokler pristojno gospodarsko sodišče ne bi do
končno odločilo o krivdi podjetja in posameznikov. 
Kakor smo obveščeni, ta postopek že teče.

STRAN 10

HELENA FRANCELJ, refe
rentka za družbeni standard v 
Tekstilindusu: V naši delovni 
organizaciji smo doživeli naj
večji tempo stanovanjske grad
nje pred desetimi leti. Zadnja 
leta smo v treh blokih dobili 82 
stanovanj, z njimi smo rešili naj
hujše stanovanjske probleme v 
podjetju. Čeprav prosilcem, ki 
najbolj potrebujejo stanovanja, 
nudimo v Tekstilindusu kredite 
za individualno gradnjo, se za
vedamo, da stanovanjskih pro
blemov sami ne bomo mogli re
ševati dovolj hitro. Zato pa ve
liko več pričakujemo od uresni
čitve samoupravnega sporazu
ma o izločanju in usmerjanju 
sredstev za stanovanjsko grad
njo v Kranju.

FRANC ISTENIČ, predsed
nik osnovne organizacije sindi
kata v Tekstilindusu: Stano
vanjske probleme zaposlenih pri 
nas nekako le rešujemo. Letos 
smo od 34 prosilcev trinajstim 
že dodelili stanovanje. Zaradi 
novih delavcev pa nam primanj
kuje predvsem samskih stano
vanj. Zato smo se odločili, da 
bomo k samskemu domu pod
jetja, ki ima 176 ležišč, dozidali 
prizidek s 100 ležišči. Z gradnjo 
prizidka bomo verjetno začeli 
že letos, saj se zavedamo, da 
nam, zlasti za delo v predilnici 
in tkalnici, vedno primanjkuje 
delavcev. Razglednica s taborjenja Foto: Milan Šubic

akaj čakamo na, izsiljene pogovore6?
i V prizoru ni bilo nič eksploziv- 
pb. čeprav je odražal pritajeno na- 
post: skupina delavcev pred vho- 
p!’1 v halo je v svoj pogovorni krog 
[pela« nekaj ljudi, ki po vsem videzu 

'Jpovne obleke) niso sodili mednje.
,er se je vse odigravalo med delov- 
p1 časom, je bila zadeva bolj ali 
N očitna: prekinitev dela.

Hzor smo »»posneli« pred dnevi v 
'r0disu (OGP - obrat gradbenih pol- 
pelkov) v Ljubljani, kjer skupina 
®avcev v eni od treh proizvodnih 
^ ob 6. urj zjutraj ni hotela začeti 
pati. Zanimalo nas je, kako in zakaj

* i°LZa*>rav P”1*® do PTekinitve dela 
0 se Potem neposredno in po- 

- In‘O vmešani »vedejo« pri ohlaje
ni aaiu pregretih živcev.

STRAN 3

pravi naslov za denarne zadeve

ljubljanska banka
iN/lercator

Delavci tretje hale v Gradisovem OGP so nehali delati in se zbrali na ,4zmenjavo 
mnenj" s predsednikom sindikata inž. Markom Primožičem, pomočnikom teh
ničnega direktoija inž. Jurijem Klobučarjem in drugimi.

Prašek za pripravo 
ametne 
brezalkoholne 
pijoče
okusi: limono, 
pomaranča, jagodo, 
malina, češnja 
Prehrambeno Industrija 
Portorož
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V SREDIŠČU POZORNOSTI

UGOTOVITVE, MNENJA IN STALIŠČA % UGOTOVITVE, MNENJA IN STALIŠČA # UGOTOVITVE, MNENJA IN STALIŠČA + UOOTOVITvTj [

INŽ. MIRAN KRŠMANC:
»Tuji konkurenti lahko 

dvigajo svoje cene, kakor 
se jim zdi, domačim po
slovnim partnerjem mora
mo prodajati svoje proiz
vode po zamrznjenih ce
nah, za surovnine pa za
mrznitev, četudi gre za 
domači sladkor in špirit, 
ne velja. Kako naj se iz
ognemo izgubi?«

Vprašanja
brez

odgovorov
Pred nedavnim je vzbudila po

zornost javnosti akcija občinskega 
sindikalnega sveta v Celju, ki je ar
gumentirano opozoril zvezni izvršni 
svet na težaven položaj številnih 
podjetij v Celju. Osnovna misel v 
tem opozorilu - povedano na krat
ko - je bila, da so podjetja zabredla 
v gospodarske težave zaradi ne
vzdržne politike cen. »škarje« med 
rastočimi cenami surovin in za
mrznjenimi cenami proizvodov so 
postrigle peruti nadaljnjemu raz
voju.

Med takimi »davkoplačevalci 
stabilizacije« se je znašel tudi celj
ski »Etol«. Po informaciji direktorja 
inž. Mirana Kršmanca je podjetje 
lani sicer zaključilo leto z pozitiv
nim rezultatom, čeprav je zadnja 
dva meseca že poslovalo z izgubo.

FRANC LAŠIČ:
Pričakujemo, da nas bo 

v prihodnjem letu pošteno 
udarilo stalno povečeva
nje cen volne na svetov
nem trgu. Ker pretijo vi
soke cene vsej voinarski 
industriji, pričakujemo od 
zveznih organov sistem
ske rešitve, med katerimi 
bi bilo dviganje cen naših 
izdelkov le delno opravič
ljivo.

TATJANA CAJNKO:
V Mariboru smo sred

stva solidarnostnega skla
da posodili delovnim or
ganizacijam, ker niti ob
čina niti stanovanjsko 
podjetje nista imela dovolj 
sredstev za izkoriščanje 
takšnih posojil. Delovne 
organizacije pa so morale 
k posojilu prispevati enak 
znesek iz svojih sredstev 
za stanovanjsko gradnjo. 
Tako bomo s temi sred
stvi zgradili 242 najemnih 
stanovanj.

m

IM■
IIP

„Kljub povečanemu obsegu poslovanja in de
lovne storilnosti v letu 1972 je imela večina ko
lektiva enake zaslužke kot leto pred tem. Edina 
izjema so pravzaprav najnižje tri kategorije, ka
terim smo na začetku leta na zahtevo družbeno
političnih organizacij dvignili osnove osebnih 
dohodkov na 1200 dinarjev. V Etolu doslej 
fluktuacije nismo poznali, lani pa je podjetje že 
zapustilo 18 dobrih in dolgoletnih članov ko
lektiva, ki so šli za boljšim kosom kruha.

Podpisali smo pogodbo o skupnih vlaganjih z 
ameriško-holandsko tvrdko IFF, gradimo novo 
tovarno za 25 milijonov dinarjev — proizvodnja 
bo usmerjena pretežno v izvoz - proizvodni 
plan za letos smo povečali za 45 % ... Vse je 
videti torej v redu, če ... Kakor zdaj kaže, se 
letos ne moremo izogniti izgubi, kar pomeni, da 
ne bomo mogli obdržati strokovnih kadrov, ki 
jih nujno potrebujemo za uresničitev progra
mov in da tudi ne moremo računati na dotok 
novih dobrih delovnih moči.

Sedanja politika cen je ta čas naš glavni na
sprotnik. Etol se mora pri oblikovanju cen za 
arome in parfumska olja ravnati po cenah tuje 
konkurence. Na jugoslovanskem tržišču se sre
čujemo z več kot 50 konkurenti iz inozemstva. 
V zadnjih sedmih letih smo lahko dvignili naše 
cene le za 10 do 18%, ker ob večjem porastu 
ne bi bili več konkurenčni. Cene za arome in 
parfumska olja so zamrznjene že od 1971. leta. 
Po našem mnenju za kaj takega ni zakonskega 
opravičila, kajti — kakor razlaga zakonodajalec 
— bi lahko bilo opravičilo oddaljevanje od poli
tike cen, povzročanje motenj na tržišču, ogro
žanje življenjskega standarda ali monopolni po
ložaj.

Od 1970. leta naprej so se cene surovinam za 
našo proizvodnjo tako dvignile, da zdaj pred
stavljajo že 66,8 % našega dohodka. Naj ome
nim, da so se podražile tudi domače surovine — 
čeprav so pod kontrolo cen! — sladkor za 58 % 
in špirit za 35 %.

V Etolu se upravičeno sprašujemo, za kakšno 
politiko cen torej gre. Naj opozorim na 17. člen 
zakona o družbeni kontroli cen, ki pravi:

Če se ukrepi neposredne družbene kontrole 
cen odmaknejo od ekonomskih meril, kijih do
loča politika cen, se mora organizacijam združe
nega dela, ki pridejo s tem pri pridobivanju do
hodka in razpolaganju z rezultati dela v ne
enakopraven položaj, zagotoviti ustrezna kom
penzacija.

Etol se čuti diskriminiranega v primerjavi s 
konkurenti iz tujine, ker le-ti pač lahko svo
bodno formirajo svoje cene, domačim partner
jem moramo prodajati svoje proizvode po 
zamrznjenih cenah, surovine pa... Od koga 
torej lahko zahtevamo kompenzacijo? “

„Prav gotovo se s tem vprašanjem niste uba
dali samo v kolektivu. Nam lahko poveste, na 
koga ste se že vse obrnili z vprašanji in kakšni so 
bili odgovori? “

„Zaenkrat pismenega odgovora ali jasnega 
pojasnila še nismo dobili. Naša vprašanja z 
informacijami o položaju tovarne pa smo posre
dovali — od aprila lani do letošnjega februarja — 
dvakrat zbornici SRS, dvakrat sekretariatu za 
gospodarstvo SRS, štirikrat zveznemu zavodu 
za cene v Beogradu, sekretarju ZIS Janku 
Smoletu, oddelku za gospodarstvo celjske 
občinske skupščine, občinskemu' komiteju ZK 
v Celju, predsedniku skupščine občine Celje ter 
Milovanu Zidarju, Zvonetu Draganu in Antku 
Mahkovcu v izvršnem svetu SRS.“ Tig
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„Ob nespremenjenih instrumentih, ki urejajo 
naše gospodarjenje v letošnjem letu,“ nam je 
pripovedoval direktor podjetja, dipl. oec. Franc 
Lašič, ,,bo akumulativnost našega podjetja v le
tošnjem letu še kar zadovoljiva. Vendar se bodo 
težave pojavile že v prihodnjem letu in kako jim 
bomo kos, v resnici ne vem povedati. Vse je 
namreč odvisno od tega, koliko se bo v nasled
njih mesecih spremenil instrumentarij cen. Naš 
problem, ki je tudi problem vse jugoslovanske 
volnarske industrije, je v naraščanju svetovnih 
cen volne. Volna se je začela dražiti že pred 
dvema letoma, do danes pa se je cena povečala 
celo več kot trikratno!“

„Kje so vzroki za tolikšno nestabilnost na 
svetovnem trgu surovin? “

„Po mojem mnenju je povečevanje proizvod
nje izdelkov tako imenovane široke porabe v 
Sovjetski zvezi in na Kitajskem v zadnjih letih 
vplivalo tudi na večje povpraševanje po volni. 
Prav tako so se kot veliki kupci pojavili Japonci. 
Posredi so velike špekulacije ter investiranje ka
pitala v nakup surovin in dragotin. Ne nazadnje 
pa je povzročila veliko povečevanje cen manjša 
proizvodnja volne v Avstraliji in v Južni Ame
riki. V Južni Ameriki postavljajo tudi tovarne 
za začetno predelavo volne v polizdelke, da bi 
tako povečali vrednost izvoza."

Volnarske
zagate

Kolektiv tovarne volnenih izdel
kov v Majšperku bo, kot kaže, le
tošnje poslovno leto kljub težavam 
uspešno zaključil. Polletje sicer za
ostaja za pričakovanji, vendar je to, 
kot trdijo, dokaj normalno. Njihovi 
izdelki so sezonske narave, zato 
pričakujejo porast prodaje v drugi 
polovici leta, ob koncu leta pa za 
22 odstotkov večji celotni dohodek! 
Kljub temu pa se kolektiv resno 
pripravlja na težave, ki bodo na
stale v prihodnjem letu in ki uteg
nejo krepko zmanjšati poslovni 
uspeh podjetja.

„Kakšne so ali bodo posledice povečevanja 
cene volne za vašo tovarno? “

„V letošnjem letu računamo, da bomo ob 85 
milijonih dinarjev celotnega dohodka ustvarili 
4,2 milijona ostanka dohodka. V prihodnjem 
letu pa nam utegne podražitev volne - najvišji 
skok cen volne je bil lani in letos pomladi - 
krepko zmanjšati stopnjo akumulativnosti. Z 
drugimi besedami, če bi hoteh obdržati akumu
lativnost podjetja na letošnji ravni, bi morali 
krepko povečati obseg proizvodnje, kar pa 
kljub našim prizadevanjem in vlaganju sredstev 
ne bo v celoti uspelo."

„Očitno torej računate na sistemske rešitve. 
Kakšne naj bi bile po vašem prepričanju? “

„Prepričan sem, da za volnarsko industrijo ni 
rešitve v dvigu cen blagu. Deloma bi seveda mo
rali cene dvigniti, saj se le-te že nekaj časa niso 
spremenile, vendar bi vsako pretirano draženje 
volnenih izdelkov škodovalo, saj bi industriji 
krepko zmanjšalo njen manevrski prostor na 
trgu. Zaradi tega bi morali zvezni organi poleg 
te rešitve odobriti naši panogi nekatere olajšave 
pri dajatvah."

„Konkretno..."
,,Manjši bi morali biti nekateri prispevki in 

davščine, kijih danes plačujemo, tudi carinske 
olajšave bi bile dobrodošle. Na uvoz volne sicer 
ni carine, vendar plačujemo ob uvozu različne 
carinske takse, kar vse skupaj znese kakih 10 
odstotkov od vrednosti uvožene surovine. To pa 
je znesek, ki se pri obračunu proizvodnih 
stroškov krepko pozna in nam seveda zmanjšuje 
akumulativnost, s tem pa konkurenčnost na 
trgu . ..“

,.Rešitev bržčas ni samo v iskanju boljših si
stemskih rešitev; verjetno bi si v marsičem po
magali s povečevanjem produktivnosti dela, iz
boljševanjem kakovosti izdelkov...“

„Seveda. Tega se zavedamo tudi sami. Naša 
prizadevanja zato niso usmerjena samo v iskanje 
pomoči od zunaj, pač pa smo si že zadali, da s 
smotrnim vlaganjem v modernizacijo proizvod
nje ublažimo negativni vpliv rastočih cen suro
vin in zamrznjenih cen naših izdelkov. Po našem 
razvojnem programu bi lahko ob investiranju 25 
milijonov dinarjev v obdobju od 1972. do 1975. 
leta uspeli dvigniti celotni dohodek za 45 od
stotkov, ustrezno pa bi se tudi povečala storil
nost, izboljšala kakovost izdelkov. Skratka, po
večala bi se naša reprodukcijska sposobnost, 
obenem pa bi na novo zaposlili kakih 20 delav
cev, kar bi za naše področje tudi nekaj po
menilo. Računamo torej na sistemske rešitve, 
vendar se ne zanašamo samo nanje, pač pa si 
skušamo iz zagat pomagati sami."
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„Nlčesar posebnega ni bilo v naši akciji zj 
dodelitev stanovanj delavcem z nizkimi ose.Jnrev stanovanj aeravcem z nizrunu 
nimi dohodki. Organizirana gradnja najeit>H 
stanovanj se tudi v Mariboru še ni začela. 
stanovanja smo namreč kupili — to so staflj 
vanja, ki so bila sicer namenjena prosti prodaj1;!

„Prva najemna stanovanja so kupila p°dje^| 
s pomočjo sredstev solidarnostnega sklada- ’ 
je sklad ravnal s sredstvi drugače, kot bi la«*1 
po zakonskih določilih “
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Prvi
solidarno
stni ključi
Medtem ko se v večini sloven' 

skih občin šele več ali manj pri* 
pravljajo na gradnjo najemnih stO' 
novanj za delavce z nizkimi oseb
nimi dohodki, v Ljubljani se je 
gradnja takšnih stanovanj pravkar 
začela, so v Mariboru že izročili 
ključe prvim delavcem, najemni
kom stanovanj. Kako jim je uspela 
v tako kratkem času začeti uspešne 
reševati enega največjih problemov 
naše družbe? 0 tem smo se v ob
dravski metropoli pogovarjali s Ta
tjano Cajnko, podpredsednico Izvrš
nega odbora samoupravne stano
vanjske skupnosti.
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„Letos maja je upravni odbor solidarnostne: je ^ 
sklada razpisal natečaj za dodehtev posojil1 
gradnjo najemnih stanovanj. Pri tem se je z 
vestno izognil zakonskemu določilu, da sme) 
sredstva sklada najemati le stanovanjska p0 ^ 
jetja ali občine. Pri nas ne stanovanjsko podj6^ ^ 
ne občina nimata toliko sredstev, da bi lam ^16 
izkoristila posojilo solidarnostnega sklada, f 
smo morali pritegniti delovne kolektive. Tem P 
smo postavili pogoj, da morajo sami prispel 
prav toliko sredstev, kolikor posojila iz solid2* 
nostnega sklada bodo dobili. Ostah pogoji, pl^ 
goji za dodelitev s temi sredstvi pridobljenihstifi Qj 
novanj, pa so ostali nespremenjeni. Nadzor a^blo^j 
tem, ali podjetja spoštujejo dogovorjena mef“42i ^ 
pri dodeljevanju stanovanj, pa ima UO sklada- 2 ^ 

„Koliko sredstev so lahko podjetja skupj1 lojjjj 
dobila na posodo pri solidarnostnem skladu- jj0 2 

„Na natečaj, kije že zaključen, se je javilo ^graje 
podjetij iz vse občine. Vsa podjetja bodo dob1 p^-j, 
posojilo, seveda v dosti manjših zneskih, kol * »lema 
jih zahtevala. Zahtevki so bili vsaj enkrat veybisk 
od sredstev, ki so letos na voljo. Med podj^anoi 
smo „razdelili“ 25,9 milijona dinarjev posojj»in je 
prav toliko sredstev pa so morala zbrati 111 s» orj 
podjetja sama. Poleg tega smo dodelili občiufhaci- 
milijonov dinarjev za gradnjo okrog 20 staUmajj 
vanj za najhujše socialne probleme." _ I

„Stanovanj očitno glede na zahtevke podjtTO, 
ne bo zgrajenih dovolj? “

„Z zbranimi sredstvi iz solidarnostnega skl 
da in podjetij bo moč zgraditi 242 stanova1! f‘re( 
Po podatkih, ki so jih posredovala podjetja, PNijsk 
bi jih potrebovali vsaj 470. Seveda pa je na|^el0 
akcija za gradnjo - najemnih stanovanj z\Pvosti 
uspešna, saj bo letos v mariborski občini dog18! 
jenih 500 stanovanj." J^el°

„Del najemnih stanovanj, ki so in še 
vseljena letos, je bilo zgrajenih po norm albine 
tržnih pogojih. Cena se je oblikovala torej mja 2 
vseh tržnih zakonitostih. Kako se boste v PWuči 
hodnje bojevali proti visokim cenam staiMri Qrai 
vanjske gradnje? “ ’ sc ■

„To je problem, s katerim se pravzaprav Wg0 , 
nismo začeli resneje ukvarjati. Vsekakor (JU Sq 
drži, da se bomo morali dogovarjati ne safljj 
glede organiziranosti gradnje, pač pa tudi o 
bolj smotrnem izkoriščanju sredstev. Zravj: 
sodi dogovor z občino, da za najemna stan
vanja zniža ceno zemljišča, se torej odpove <
dohodka pri prodaji stavbnega zemljišča. Trej 
se bo tudi dogovarjati s komunalnimi 
zacijami, ki gradijo komunalne naprave, p3 
bankami, ali bi bilo moč dobiti posojila J 
gradnjo teh naprav pod ugodnejšimi pogoji- -j", 
nazadnje bo treba ,.pritisniti" na projektant« 
da bodo izdelah takšen projekt, katerega .1 
vedba ne bo dražila gradnje, pa tudi z Sr. 51 
nimi podjetji za način gradnje, ki bo tudi 
prispeval k zniževanju stroškov. Vprašanj j®
veliko, treba pa se jih bo lotiti z vso odlu;||
nostjo, kajti niti denarja niti časa nimamo P*5|
več. Takšni dogovori pa bodo mnogo la'

■Hi

iil

stekli takrat, ko se bomo podrobneje zac, 
ukvarjati z uresničevanjem projekta Marib0|| 
jug. Tuje predvidena gradnja okrog 8000 stangl 
vanj, začeli pa bi graditi čez dve do tri leta-m 
tako velikem gradbišču se bo dalo rna.rSl(t).^'^^ 
organizirati drugače, kot smo organizirali 019 ^
sedaj.1
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o; V Kranju veliko novega

• V prihodnjih petih letih bi potrebovali najmanj 5000 stanovanj, 
zgradili pa jih bodo 3000, kar bo kljub vsemu veliko v primerjavi z 
dosedanjim tempom stanovanjske gradnje • Stanovanjski standard

poslej za vse enak

V Klanju že dobro leto tečejo pospešene pri- 
Prave za organiziranje samoupravne stano
vske skupnosti. Sprejeli so že začasni statut 
0 delu solidarnostnega sklada in pravilnik o 
uPorabi sredstev za gospodarjenje z združenimi 
Stedstvi delovnih organizacij za namensko sta
novanjsko gradnjo. Doslej je samoupravni spo- 
tazum o izločanju in usmerjanju sredstev za sta
novanjsko gradnjo v Kranju podpisalo 106 orga- 
Vcij združenega dela — torej z izjemo dveh ali 
veh že skoraj vse! Za usmerjeno stanovanjsko 
Nadnjo bodo izločale najmanj 6 % od brutto 
^ebnih dohodkov zaposlenih. Do konca letnih 
^pustov, verjetno že do začetka septembra, 
“odo v delovnih organizacijah izvolih delegate 
^ skupščino samoupravne stanovanjske skup
nosti. V Kranju so se dogovorili, da bodo de- 
gate izvolili delavski sveti, ki bodo pred usta

novno skupščino temeljito pretresli dosedanje 
“nlo in načrte stanovanjskega gospodarstva v 
Vini.

HITREJE DO NOVIH STANOVANJ
>,V Kranju ugotavljamo1*, nam je dejal direk- 

0t podjetja za stanovanjsko in komunalno go
zdarstvo Ivo Miklavčič, „da bi v prihodnjih 
Pntih letih potrebovali najmanj 5000 stanovanj, 
P° načrtih pa jih bomo zgradili kakih 3000, kar 

1 'Je kljub vsemu bistven napredek v primerjavi z

brest 
pohištvo

J®Sedanjim tempom gradnje stanovanj. V kranj
ski občini smo v zadnjih petih letih zgradili v 

eAi h 992 stanovanj, od tega 571 najemnih in 
ia pl v etažni lastnini. Stanovanjsko podjetje je 

J*.sredstev najemnin, torej iz amortizacije, s po- 
'njnili in z združenimi sredstvi financiralo grad- 
u'/i° 223 stanovanj ali nekaj več kot 40 % vseh 

stanovanj od 1967 do 1972. leta.** 
tli svet za reševanje stanovanjske pro-

) Tematike borcev in vojnih invalidov pri občin- 
■ M skupščini je financiral v tem času gradnjo 49 
y\ kovanj za svoje člane, iz sredstev od pokoj- 
50!is kdl° zgrajenih 24 stanovanj, medtem ko 
} • 0 organizacije združenega dela in druge orga- 
* Zdje financirale gradnjo komaj 257 sta- 
2 Zanj ah 46,6 %, čeprav so razpolagale s pri- 

80 % vseh sredstev za stanovanjsko grad-

Ihed
BISTVEN PREMIK

jk . — dvema letoma je podjetje za stano- 
J gajsko in komunalno gospodarstvo v Kranju 

;e|pelo z akcijo za povečanje gradbenih zmog- 
T*vosti na področju stanovanjske gradnje.

'Na podlagi pogodbe o poslovno-tehničnem 
J delovanju, ki obsega celoten ciklus stano- 

^ipjske gradnja od urbanističnih priprav, teh- 
’ pne dokumentacije, do pridobivanja in ure- 

Ka zemljišč ter same gradnje objektov, smo 
Mučili v stanovanjsko gradnjo podjetji Projekt 

Gradis** je dejal Ivo Miklavčič. „Obseg grad- 
I ’ se je nagloma povečal. Zgodilo se je, kar že 

ne: ob koncu minulega leta je bilo v grad

dratnimi metri stanovanjske površine ter dom 
za ostarele občane s 4000 kvadratnimi metri 
stanovanjske površine. Spomladi letos je dobilo 
stanovanje že 200 prosilcev, preostalih 300 sta
novanj pa bo na voljo do konca leta. Letos smo 
začeli z gradnjo nadaljnjih 110 stanovanj, ki 
bodo vseljiva v juniju prihodnjega leta.**

Na podlagi študij in programa stanovanjske 
gradnje, ki ga je izdelalo podjetje za sta
novanjsko in komunalno gospodarstvo za za
zidavo 35 ha površin z več kot 4000 stanov 
anji, je kranjska občinska skupščina že sprejela 
zazidalni načrt za zemljišče na Planini s po
vršino 14 hektarov, na katerem naj bi naj
kasneje do leta 1976 zgradili 1377 stanovanj za 
več kot 5000 stanovalcev.

Glavna značilnost te nove soseske bo, da 
bodo bloki in stolpnice razporejeni po sistemu 
ulic, kakršnega s pridom izvajajo v Beogradu in 
Splitu, medtem ko ga v naši republiki doslej še 
nismo srečah. Pet do dvanajstetažni objekti 
bodo nanizani v razgibanih, vendar strnjenih 
verigah, s tem pa bodo znatne površine pre
ostale za igrišča, parke in podobno. Tako bo na 
primer med stanovanjskimi objekti 18 m široka 
ulica, ki bo namenjena izključno pešcem in za 
igro otrok, ves promet pa bo ostajal na dvo
riščnem delu stavb. Od 14 hektarov skupnih 
površin bodo igrišča in parki zavzemali celo 8 
hektarov. Za to naselje bo značilno; da bo v 
njem 834 garaž in 500 parkirnih mest ah z dru
gimi besedami — sleherno stanovanje bo imelo 
svoj prostor za avto. V naselju bodo osnovna 
šola, dve vzgojnovarstveni ustanovi, družbeni 
center s knjižnico in klubi ter vrsta prodajaln.

Pomembna novost, ki jo bodo vpeljali v tem 
naselju, pa bo sodoben sistem graditve s po
močjo jeklenih predorskih opažev, ki je znan v 
svetu pod imenom CUTI-NORD, gradbeno pod
jetje Projekt Kranj pa ga uvaja s pomočjo fran
coskega kooperanta. Prednost tega sistema je, 
da je po odstranitvi opažev potrebno zidove le 
še prebarvati ah obložiti s tapetami. Ker vgraje
vanje instalacij in ometavanje ni potrebno, se 
čas gradnje skrajša od sedanjih 18 na kakih 12 
mesecev, od tega pa je nedvomno mogoče pri
čakovati pocenitev graditve. Poleg Projekta bo 
pri gradnji sodelovalo tudi podjetje Gradis, ki 
prav tako uvaja sodobno gradbeno tehnologijo, 
za organizacijo komunalnega opremljanja in 
nadzor pa bo poskrbelo stanovanjsko podjetje.

STANDARD SE NE BO SPREMINJAL
Standard novozgrajenih stanovanj bo enak 

standardu, ki so ga imeli v Kranju že doslej. 
Stanovanja bodo ogrevana, s potrebno opremo 
v kuhinjah, sanitarijah in kopalnicah. Največ naj 
bi zgradih dvosobnih stanovanj, tako najmanj 
65 % od vseh načrtovanih novih stanovanj za 
delavce, le kakih 30% naj bi bilo tri in več
sobnih stanovanj.

„Akcija — stanovanja delavcem, torej tistim, 
ki jih najbolj potrebujejo, nas ni našla nepri
pravljene,“ pripoveduje Ivo Miklavčič. „V na
šem stanovanjskem podjetju zbiramo tudi po
datke o vseh tistih, ki se zanimajo za stanovanja 
v samskem domu. Doslej smo zbrali 200 prijav. 
Če jim ne moremo takoj nuditi stanovanj, naj 
dobijo vsaj skromno odmerjen prostor v sam
skih domovih. Tudi na tak način skušamo v 
Kranju reševati perečo stanovanjsko proble
matiko delavcev.**

J tanini se že vidijo prvi obrisi največje stanovanjske soseske, ki jo bodo v prihodnjih štirih letih 
r ggi v Kranju. Mesto bo tako dobilo 1500 novih stanovanj, torej polovico, kolikor naj bi jih

o 1977. leta.
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Delavec Dragoljub Čergič: „Nisem jaz kriv, če nimam dela, kadar se pokvari mešalec cementa!“

• DELAVCI V GRADISOVEM OBRATU GRADBENIH POLIZDELKOV 
SO PREKINILI DELO

Zakaj eakamo na 
.izsilf ene pogovore^
Do izbruha nezadovoljstva je prišlo ob izpla

čilu osebnih dohodkov. Vendar še zdaleč ne 
samo zaradi njih. Res je bilo iz skupine stav
kajočih največkrat slišati refren „Kako naj 
živimo sebe in družino s tem denarjem? “ toda s 
pripombo, da so pri tem mislili največ na rast 
življenjskih stroškov in manj na višino svojih 
osebnih dohodkov (kasnejše številke kažejo, da 
niti niso zaslužili zelo malo, temveč — zelo po
membno za razumevanje izbire časa za izraz 
nezadovoljstva — manj kot prejšnji mesec).

Bi lahko rekli, da je prišlo do prekinitve dela 
zaradi premajhnih plač? Taka utemeljitev ne bi 
bila popolna. Točneje: zaradi primerjav med 
posameznimi „višjimi“ in „mžjimi“ osebnimi 
dohodki, zaradi napak pri izračunavanju, koliko 
je kdo v resnici naredil, zaradi akordov... 
Osnovo za nezadovoljstvo lahko torej najdemo 
v sistemu in rezultatih nagrajevanja, k temu pa 
moramo prišteti še povišane cene za toplo ma
lico in številne „malenkosti“ s področja med
sebojnih odnosov, ki dobe nesorazmerno velik 
poudarek, kadar „slaba volja**, sestavljena iz 
najrazličnejših drobcev in vplivov, samih zase 
nepomembnih in komaj opaznih, ustvari vtis, da 
„tako ne more iti več naprej “ in se „nekaj mora 
zgoditi in urediti**.

Zakaj je torej prišlo do prekinitve dela?
Po vsem sodeč, je imel vsak od „ude- 

ležencev** svoj odgovor. Skupno je bilo le to, da 
so si za izraz nezadovoljstva izbrali isti čas.

Zanimivo bi bilo videti, koliko pravzaprav za
služijo delavci, ki se jim je zdelo, da morajo 
izraziti svoje nezadovoljstvo na najbolj udaren 
način — s prekinitvijo dela. Povsem brez sistema 
smo izbrali nekaj primerov. Peter Mostička, pol- 
kvalificirani delavec, ima na uro 7,28 din, v 
kuverti je dobil 1.368 din. Če bi k temu prišteli 
še odtegljaje za posojilo, stanovanje, krajevni 
samoprispevek in sindikalno članarino, vidimo, 
da je v resnici zaslužil 2.049 din. Stojan Mir
kovič je zaslužil 1.853 din, od tega je dobil „na 
roko** 1.727 din. Ljubo Ristanovič, NK, je do
bil 1.576 din (1.568), Žalič Šaban, PK, 1.685 
din (1.620), Pero Josipovič, NK, 957 din 
(897). . , Kot rečeno, smo pri vseh upoštevali 
dejanski zaslužek. Druga številka — v kuverti — 
je povsod manjša zaradi posojil in podobnega. 
Opaziti pa je bilo zanimivo podrobnost, da so 
delavci pri izražanju nezadovoljstva „videli“ 
predvsem denar, ki so ga v resnici dobili na roko 
in ,,pozabljali“ na tistega, ki je šel za odplačilo 
obrokov, najemnino za stanovanje .. ,, čeprav 
je ta denar prav tako njihov zaslužen. Lahko bi 
rekli, da na dviganje temperature pri izražanju 
nezadovoljstva bolj vplivajo čustveni elementi 
kot miselni.

Seveda je bilo tudi računanja veliko in — kot 
se je pokazalo kasneje — to računanje nikakor 
ni bilo brez realne in smiselne osnove. Vendar, 
ne bi radi prehitevali dogodkov in — predvsem 
bi radi opozorili na podrobnost, ki je morda 
nismo pričakovali. Večkrat smo imeli pri
ložnost slišati, da je samoupravna zavest pri 
gradbenih delavcih najmanj razvita. Merjda naj 
bi bilo tako zaradi velike fluktuacije, pretežnega 
števila delavcev iz drugih republik in podobnih 
,)ogičnih“ razlogov. Obremenjeni s tako mi
selnostjo smo bili presenečeni, ko smo videh, 
kako so v Gradisovem OGP reševali krizno si
tuacijo v izredno mirnem, razumevajočem in 
konstruktivnem ozračju.

Delavci se niso postavili na ekstremno sta- 
lišče: najprej uredite stvari, nakar bomo začeli z 
delom, saj so se navsezadnje vsi zavedali, da 
nedelo ustvarja samo gospodarsko škodo, ki jim 
je nihče ne bo povrnil. Odločili so se, da začno 
delati, medtem pa je izvoljeno predstavništvo 
začelo sestavljati spisek zahtev, ki bi jih bilo 
treba urediti. Sestanek ni bil „zarotniški“, tem
več so se ga udeležili predsednik sindikata, 
vodja kadrovske službe, referent za obračun 
osebnih dohodkov, kasneje tudi direktor in še 
nekateri člani vodstva podjetja.

Morda bo za naše bralce, ki se utegnejo znajti 
v podobnem položaju, koristno napotilo, če po
vemo, da so kaj kmalu vsi prisotni ugotovili, 
kako obmetavanje z očitki ne pelje nikamor. Če 
so hotenja, da bi se stvari čimprej uredile, res
nična, potem je za dialog podobne zvrsti samo 
ena možnost: mirna izmenjava mnenj in kon
struktivni predlogi brez filozofiranja in drama
tiziranja.

Čeprav je res, da je bilo na sestanku nekaj 
dramatičnega vzklikanja, retoričnih vprašanj in 
podobnih sestavin improvizirane družabne igre 
(„Betona vendar ne morem jesti! “ in podobno), 
se je naposled vendarle pokazalo, da je v naših 
delovnih kolektivih navsezadnje nemogoč po
govor na relaciji „mi — vi“, saj je fizični delavec 
prav tako samo delavec, kot je samo delavec 
tudi direktor. In vsi, ki so vmes...

Morda bo na mestu očitek, da nima pomena 
na veliko pisariti o tem, da je nekaj delavcev v 
Gradisu prekinilo delo. Res, ni jih bilo veliko. 
Vendar navsezadnje ne gre za število stav
kajočih niti za to, ah v resnici niso imeli dru
gega izhoda, kakor da so se odločili za skraj
nost, kjer so bila čustva odločilnejša kot ra
čunarska realnost.

Ob vsem tem se zdi pomembnejša ugotovitev, 
da delavci na svoji koži močno čutijo tegobno 
realnost sodobnega življenja in niso pripravljeni 
brez temeljitega pojasnjevanja razumeti, zakaj 
ne morejo zaslužiti bistveno več (in pravičneje), 
čeprav se trudijo, življenjski stroški pa vsak dan 
lezejo navzgor. V Gradisovem OGP tako ni šlo 
samo za vsebino kuverte, temveč se je zraven 
pojavila tudi podražitev tople malice za nekaj 
desetakov, razprava o strojih, ki se kvarijo kar 
naprej, problematičen odnos zdravnika do res
ničnih in namišljenih bolnikov, odmerjanje 
akorda, ki ga opravlja strokovna komisija, ven
dar tako, da je delavec prepričan, da gre za na
merno zbijanje vrednosti njegovega dela ...

Malenkosti!
Vzroki za nezadovoljstvo v Gradisovem OGP 

so bile morda res samo malenkosti, vendar se 
zdi, da mora biti vodstvo vsakega podjetja ved
no dovolj čuječe, da se malenkosti ne razrastejo 
v tipične pojave. Kb je bilo pogovora konec, 
smo imeli občutek, da so z rezultati dogo
varjanja vsi zadovoljni. Zakaj je moralo torej 
priti do „eks^'ozije“, da je do pogovora sploh 
prišlo? Mar ne bi bilo povsem normalno, da se 
nejasnosti osvetle in popravijo vsak dan sproti? 
Morda se res premalo zavedamo, da je ustvar
janje vzajemnosti in razumevajočih odnosov 
znotraj delovnega kolektiva sestavni del pro
izvodnje. Ne gre torej samo za izdelek in denar. 
Pahljača sestavin delovnega dne je — tudi za 
fizičnega delavca — mnogo bolj razvejana in 
pestrejša, kakor smo morda pripravljeni pri- 
znati-. IGO TRATNIK
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Usklajevanje samoupravnih 
sporazumov z novim zakonom

Prve dni avgusta je pričel veljati 
novi republiški zakon o samo
upravnem sporazumevanju in 
družbenem dogovarjanju o merilih 
za razporejanje dohodka in za de
litev sredstev za osebne dohodke. 
Udeleženci registriranih sporazu
mov morajo v 120 dnevih od pri
četka veljavnosti zakona začeti 
postopek za uskladitev sporazu
mov s tem zakonom. Za pričetek 
tega dela so zadolžene skupne 
komisije podpisnikov skupaj s sin
dikati.

Ker je možno samoupravni spo
razum spreminjati in dopolnjevati 
le po postopku, ki velja za njegov 
sprejem, je potrebno za uskladitev 
sporazumov z zakonom opraviti 
več zahtevnih nalog. Pri tem se na 
noben način ne moremo zadovo
ljiti le s formalnim usklajevanjem, 
temveč je potrebno sedanje samo
upravne sporazume preoblikovati 
tako na osnovi novega zakona kot 
tudi na podlagi kritične anaiize 
sedanjega sporazuma in našega 
dosedanjega ravnanja. Ugotovljene 
pomanjkljivosti in napake morajo 
biti temelj za nastanek novih, še 
učinkovitejših samoupravnih pra
vil obnašanja na tem področju.

Usklajevanje se prične na pred
log, ki ga lahko da katerakoli zain
teresirana temeljna organizacija 
združenega dela ali sindikat. Pred
log za sklenitev sporazuma temelj
nih organizacij združenega dela za

območje ene ali več občin lahko 
poleg navedenih izoblikuje tudi 
občinska skupščina. Ker mora 
predlog vsebovati načrt (osnutek) 
sporazuma ali navajati vsaj nje
govo vsebino, je potrebno, da vsaj 
v zasnovi predvidi, kako naj bi bila 
urejena tista vprašanja, ki jih je 
potrebno urediti glede na zakon 
(denimo kalkulativni osebni do
hodki za posamezne poklice ali za 
skupine poklicev), in kako naj 
bodo urejena vprašanja, o katerih 
je bilo zaradi dosedanje ureditve 
največ pripomb (na primer merila 
za določanje minimalne akumula- 
tivnosti, vrednotenje vpliva delov
nih razmer in podobno) ali za ka
tera se je pokazalo, da doslej niso 
bila učinkovito urejena (denimo 
spoštovanje dogovorjenih meril, 
katere zadeve in na kakšen način 
je potrebno javno obravnavati, 
pravice in odgovornost skupne 
komisije in podobno).

Čeprav je preteklo že nekaj me
secev od zaključnih računov, bi 
bilo koristno uporabiti tedaj 
opravljene analize in takratne ugo
tovitve glede posameznih sporazu
mov, za iskanje ustreznih rešitev v 
predlogih novih sporazumov pa so 
koristne tudi analize službe druž
benega knjigovodstva in poročilo 
podpisnikov družbenega dogovora 
o učinkovanju sporazumov v pre
teklem letu.

Predlog morajo v 30 dneh

obravnavati temeljne organizacije 
združenega dela določene dejav
nosti ali določenega območja in se 
odločiti tudi o tem, ali se vklju
čijo v postopek za sprejem oziro
ma izpopolnjevanje posameznega 
sporazuma. Obravnava daje mož
nost vsem udeležencem postopka, 
da na osnovi mnenja večine delav
cev učinkovito vplivajo na'obliko
vanje sporazuma. Ob tej obravnavi 

-je potrebno izvoliti tudi delegate 
za zbor udeležencev samouprav
nega sporazumevanja. Temeljne 
organizacije združenega dela lahko 
izberejo za zbor udeležencev tudi 
skupne delegate.

Zbor udeležencev skliče pred
lagatelj v 30 dneh za obravnavo 
načrta sporazuma in za izvolitev 
skupnih organov (skupna komi
sija, arbitraža). Na podlagi stališč 
zbora udeležencev in pripomb ter 
predlogov posameznih udeležen
cev in sindikata pripravi skupna 
komisija predlog samoupravnega 
sporazuma in ga pošlje v obrav
navo vsem udeležencem sporazu
mevanja, sindikatu in komisiji za 
presojo. Predlog sporazuma za 
posamezno območje je treba po
slati tudi pristojnim občinskim 
skupščinam. Za razpravo in za 
odločanje o predlogu je določen 
rok 45 dni. Če udeleženci in drugi 
organi v tem času ne posredujejo 
pripomb, se šteje, da jih nimajo. V 
tem času je potrebno opraviti tudi

usklajevanje razhčnih stališč ude
ležencev samoupravnega sporazu
mevanja.

Predlog sporazuma oziroma nje
govih sprememb in dopolnitev 
obravnava tudi komisija za pre
sojo. Ta organ izvolijo člani skup
nih komisij zato, da presoja med
sebojno skladnost sporazumov ter 
njihovo usklajenost z družbenimi 
dogovori, z ustavo in z zakoni. 
Komisija obravnava svoje pri
pombe in predloge z delegati pri
zadetih udeležencev. Če ne pride 
do soglasja, obravnavajo sporna 
vprašanja in o njih odločajo ne
posredno delavci oziroma njihovi 
pristojni organi. Možna je tudi 
ustanovitev arbitraže za dokončno 
odločanje o spornem vprašanju.

Sprejeti in podpisani sporazum 
je potrebno javno objaviti na na
čin, ki ga določijo udeleženci,

To so naloge, ki jih je potrebno 
opraviti tako zaradi določil za
kona kot tudi zaradi ugotovitev in 
ocen o učinkih dosedanjega spora
zumevanja. Vsaka od njih je zelo 
zahtevna, saj je potrebno, da na 
podlagi mnenj delavcev ustrezno 
preoblikujemo sedanje sporazume 
in opravimo potrebne premike. 
Najprimerneje bi bilo, da bi bilo 
delo opravljeno do konca leta, to 
pa terja veliko odgovornega dela 
vseh sodelujočih - zlasti organi
zacij združenega dela in sindika
tov. BORUT ŽNUDERL

MIMOGREDE Z RADETOM VRUNIČEM, PREDSEDNIKOM ČRNOMALJSKIH SINDIKATOV

»Delamo, drugih dogodkov ni!«
Ni še tako dolgo, ko so vroči poletni dnevi prinesli nekakšno 

zatišje in premor v delo družbeno-političnih organizacij. Obilica 
začetih družbeno-političnih akcij, od javne razprave o novi ustavi 
do prizadc anj za gradnjo delavskih stanovanj, da tekočega dela ne 
omenjamo, pa je ustaljeno prakso postavila dobesedno na glavo. O 
tem smo' se prepričali v razgovoru z Radom Vrliničem, pred
sednikom črnomaljskih sindikatov.

Preden je novi predsednik ObSS Črnomelj sprejel našega novi- 
naija, je skupaj s predstavniki novomeškega zavoda za za potovanje 
delavcev reševal vprašanje, kako zaposliti delovnega invalida, ki že 
sedem let išče zaposlitev, vendar je ne dobi, vsaj za dlje ne.

— Kakšen je bil rezultat raz
govora?

„Vse kaže, da bo ta problem 
zdaj le rešen. Zavod za zapo
slovanje je namreč pristal, da 
bo delovni organizaciji, ki bo 
zaposlila tega invalida, za čas 
do šestih mesecev regresiral 
stroške prekvalifikacije in tudi 
osebni dohodek. Če se bo in
valid v tem času izkazal pri 
delu, se delovna organizacija 
obvezuje, da ga bo sprejela v de
lovno razmeije za nedoločen 
čas. Zdaj, ko je to urejeno, se 
vse skupaj zdi enostavno, zelo 
dolgo pa je trajalo, da smo do
segli za vse sprejemljivo re- 
šitev.“

— Ko že govorimo o de
lovnih invalidih, nas zanima, ali 
gre za posamezne probleme ali 
morda za širši pojav?

„Žal ne morem govoriti o 
posameznih primerih. Zlasti v 
gozdnem obratu, v tovarni Belt 
in v rudniku Kanižarica je več 
poklicev, v katerih se delavci 
prekomerno izčrpavajo.- Samo 
Belt, je denimo, pred pro
blemom, kje in kako naj zaposli 
20 invalidov, če pa zanje nima 
primernih delovnih mest.“

— Kako skuša pomagati sin
dikat?

„Ugotovili smo, da delovne 
organizacije pogosto neracio
nalno porabljajo sredstva, na
menjena za izboljšanje varnosti 
delovnih razmer. To je eden od 
vzrokov, zaradi katerih imajo v 
naših podjetjih vse preveč de
lovnih invalidov. Zato smo 
vsem delovnim skupnostim pri- 
poročih, naj dosledno skrbijo 
za izvajanje HTV predpisov ter 
skrbneje uporabljajo sredstva za 
te potrebe. Obenem smo jih pri
poročili, naj v svojih razvojnih 
programih upoštevajo tako skrb 
za modernizacijo proizvodnje in 
ureditev delovnih mest, da bi se

potreba po beneficiranju vse 
bolj zmanjševala.11

OD STANOVANJ 
DO NOVE USTAVE

— Kako pa je z gradnjo sta
novanj za delavce?

„Žal moram povedati, da v 
občini šele nastaja podrobnejši 
pregled, iz katerega bi spoznali 
načrte stanovanjske gradnje v 
delovnih organizacijah, sektor 
nameravane gradnje, število in 
velikost potrebnih stanovanj, 
sedanje stanovanjske razmere 
pričakovalcev stanovanj ter de
lovna mesta in premoženjsko 
stanje vseh tistih, ki nimajo ure
jene strehe nad glavo. Vse kaže, 
da bodo ti podatki zbrani pred 
konec leta. Čeprav bi morda z 
njimi razpolagali prej, nam to 
ne bi veliko pomagalo. Zaradi 
gradnje prepotrebnega uči
teljskega stanovanjskega bloka v 
Dragatušu smo se namreč to
liko zadolžili, da šele zdaj pri
hajamo na čisto. Tako bo z raz
položljivimi sredstvi letos zgra
jenih le 24 družbenih stanovanj. 
Zvečine jih bodo dobili nek
danji borci. No, če smo pri
siljeni čakati, da bo začela na
stajati materialna osnova bo
doče stanovanjske gradnje, 
moram povedati, da si tudi v 
tem času prizadevamo urediti 
vse, zakonske in druge for
malnosti, da bi z novim letom 
stanovanjska gradnja v naši 
občini spet potekala normalno. 
Hočem reči, da smo v občini že 
sprejeli petletni program stano
vanjske gradnje z vsemi nor
mativi. Ustanovili smo že so
lidarnostni sklad. Imenovan 
je bil tudi iniciativni odbor za 
ustanovitev stanovanjske skup
nosti, katere ustanovna skup
ščina bo še pred konec letoš
njega leta.11

— Kako bi ocenili dosedanji 
potek priprav na javno razpravo 
o novi ustavi SFRJ in ustavi SR 
Slovenije?

„Po dogovoru vseh družbe
no-političnih organizacij v 
občini je bil ustanovljen 
36-članski odbor za ustavna 
vprašanja, ki bo neposredno 
vodil javno razpravo o obeh 
ustavah, ki bo pri nas potekala 
v dneh med 8. in 15. septem
brom. Ker je v naših delovnih 
organizacijah zaposlenih iz
redno veliko delavcev, Jd se vo
zijo na delo, ker sestankov ne 
želimo organizirati v delovnem 
času, po delu pa udeležba ne bi 
bila zadovoljiva, smo se od
ločili, da bomo razgovore o 
novi ustavi organizirali po kra
jevnih skupnostih. Izkušnje ka
žejo, da je udeležba daleč naj
bolj številčna, če so sestanki po 
krajevnih skupnostih ob so
botah ali nedeljah zvečer, ko so 
ljudje doma in ko imajo čas. V 
zvezi z javno razpravo o novi 
ustavi pa imajo zdaj osnovne 
sindikalne organizacije pred
vsem dolžnost, da s pohtičnim 
delom med članstvom za
gotove, da bo večina zaposlenih 
sodelovala na razgovorih in se
stankih v krajevnih skup
nostih.11

— Ena izmed značilnosti 
črnomaljske občine je, da je v 
njej veliko dislociranih obratov. 
Kako to vpliva na ustanavljanje 
temeljnih organizacij združe
nega dela?

Komentatorjev stolpec

„Vprašanje bi malo spre
menil in bi vprašal, kako je vpli
valo in kako zdaj vpliva! Torej: 
vplivalo je tako, da se je med 
delavci izrazil velikanski interes, 
da bi končno le samostojno od
ločali o rezultatih dela in go
spodarjenja, medtem ko so se 
med vodilnimi ljudmi izražah 
odpori vseh vrst. Zdaj pa je 
tako, da teh odporov ni več 
oziroma vsaj tako opazni niso, 
interes delavcev pa še vedno 
obstaja in je, rekel bi, celo moč
nejši, kot je bil v prvih dneh, ko 
smo o TOZD šele začenjah go
voriti. Praktični rezultat takega 
razvoja, v katerem ni manjkalo 
pojasnjevanj in polemike, bi bil, 
da se vendarle ne smemo za
letavati z glavo v zid in poli
tično vsiljevati ustanavljanja 
temeljnih organizacij zdru
ženega dela, ne da bi bila poprej 
razčiščena ekonomska in druga 
vprašanja. Zato vse kolektive 
opozarjamo, naj temeljito pro
učijo in normativno uredijo 
bodoče odnose. Sodim, da ima
jo največ možnosti za usta
novitev TOZD v črnomaljskem 
gozdnem obratu novomeškega 
gozdnega gospodarstva, nadalje 
v obratu IMV, obratu BETI 
Metlika in v tukajšnj poslovni 
enoti novomeškega trgovskega 
podjetja Dolenjka. V teh ko
lektivih so se tudi že začeli res
no pripravljati na ustanovitev 
temeljnih organizacij združe
nega dela. - _

—mG

Ustavna dopolnila 
v slovenskem 

gozdarstvu
eU \(NADALJEVANJE IN KONEC)

Tudi razlike v akumulativnosti oziroma razvitosti — . - _ 
nomskem pomenu besede - ne morejo biti argument za d'1 
proti organiziranju TOZD, čeprav mnogi poudarjajo prav V ^ 
Najprej zato ne, ker ni realno pričakovati izemčevanja pogojA S 
gospodarjenja in doseženih poslovnih rezultatov v času velm\ 
dinamike razvoja tehnike in tehnologije ter iz tega izvirajoč1] ^ 
različnih pogojev produktivnosti, in drugič - posebno v gozd * 
stvu — so in bodo ostale velike razlike zaradi različnih naravni] 
razmer. Sicer pa ustavna dopolnila nikjer ne govore, da je pog°[ 
za organiziranje TOZD izenačen ali celo pozitiven ekonomij 
rezultat poslovanja; XXII. in XXIII. dopolnilo dajeta na mr‘j 
TOZD vse pravice do prelivanja dohodka in drugih sredstev f- 
drugih TOZD. To pa pomeni, da je možno preko samoupravni]^^ 
sporazumov o združevanju TOZD prosto prelivati sredstva 1 
pasivne TOZD, če delavci neposredno tako odločijo. Bojazni 
gozdarjev, da bi s takim odločanjem lahko prišlo do 'izločili 
posameznih gozdnih obratov in bi tako nastali ,,nepokriti ^ 
gozdovi, pa je načeloma onemogočeno z XXI. ustavnim dop0}' skuj 
nilom, ki pravi, da „zakon lahko nalaga organizacijam zdruZt' ^ • 
nega dela določene materialne obveznosti za ustvarjanje skup 
nih sredstev...“ To pa v zakonu o gozdovih tudi piše. „

V uvodu omenjenega članka gozdarji zagovarjajo organizadPm^ 
TOZD predvsem po sedanjih gozdnih območjih, čeprav obenethife 
omenjajo, da je ena od slabosti take organiziranosti TT^frizj 
,,otežkočeno“ neposredno odločanje. Sprašujemo se, kaj pr^^z 
zaprav še ostane od revolucionarnosti ustavnih dopolnil, če- %rga: 
njih izključimo neposredno odločanje delavcev? ! Plije

In za zaključek še naše mnenje. Menimo, da bi bile najprimčl;^ 
nejše take TOZD, ki bi tvorile osnovne delovne celote, manP%^\[ 
od sedanjih gozdnih gospodarstev - denimo gozdni obrati - J%je 
vedno in v vsakem primeru, temveč le, če bi imele veliko večim 
možnosti enakopravnega medsebojnega dogovarjanja in nep^ki^ 
srednega odločanja o vseh bistvenih vprašanjih. Take temelji !y[( 
organizacije bodo lahko določale v svojih samoupravnih spok tjem 
zumih tudi načela o biološki reprodukciji, medsebojni solid^k Sf 
nos ti, kreditiranju in drugih medsebojnih odnosih. Delavci bodfl g0 
tako vedeli, da se organizirajo v TOZD zato, da uveljavlja 
svoje pravice iz dela in neodtujlive pravice do delitve rezultat0\t\^r 
svojega dela. Tudi gmotno bodo bolj zainteresirani za nEv0 i$p0, 
posameznih TOZD in celotne organizacije združenega dela, so 
bodo rezultati poslovanja neposredno odvisni od njihovega 
in poslovnega sodelovanja. [Go

M. Zupeti

Jurk
Publ
Nize

SLOVENSKE KONJICE

Vse nared za 
javno razpravo

Predsedstvo občinskega sindikalnega sveta in izvršni 
odbor občinske konference SZDL v Slovenskih Konjicah 
sta že pripravila okvirni načrt za izvedbo ter organizacijo 
javne razprave o predlogu zvezne in republiške ustave. Na 
nedavni seji sta imenovala sedemčlanski koordinacijski 
odbor, ki bo vodil, usmerjal in usklajeval vse naloge na 
tem področju. Hkrati sta zbrala tudi 25-članski politični 
aktiv, ki bo na terenu, pd krajevnih skupnostih in v delov
nih organizacijah razlagal posamezna določila ustavnih 
sprememb.

V prvih dneh septembra bosta obe organizaciji sklicali 
skupni posvet članov občinskih vodstev družbenopoli
tičnih organizacij in občinske skupščine, na katerem jim 
bo predstavnik republiške ustavne komisije pojasnil glav
ne vsebinske spremembe obeh ustav. Javna razprava o 
novih ustavah v konjiški občini bo trajala ves september 
pa tja do sredine oktobra. Potekala bo na terenu v krajev
nih skupnostih in v odborih SZDL ter v delovnih in v 
sindikalnih organizacijah. Obe organizaciji sta se tudi 
dogovorili, da bosta ob koncu pripravili skupno poročilo 
s predlogi občanov in ga poslali pristojnim republiškim 
organom.

V. L.

ih-

Tlsk:h

1’ravna |»osvolov»liiii*a IIK
VPRAŠANJE:

Zaposlen sem kot nočni čuvaj in tudi prejemam osebni doho
dek, predviden za to delovno mesto. Delovna organizacija pa zah
teva, da opravljam še dodatna fizična dela. Zanima me, ali sem 
dolžan opravljati še druga dela med svojim delovnim časom, torej 
ali lahko zahtevajo, da opravljam praktična dela dveh delovnih 
mest.

Š.I. - MARIBOR

n ^teiHob,
katere pa, kot kaže, v vašem primeru ne greje seveda vsak dolžjap^- 
opravljati tudi tisto, kar sicer ne bi moral. Katera so ta doda ...kaniz
dela, niste povedali, kajti, če gre za kakšno malenkost, ki n:
včasih pomagali opraviti, ne bi bilo umestno vztrajati pri

aj

ODGOVOR:
Katera dela oziroma delovne dolžnosti sodijo v sklop vašega 

delovnega mesta nočnega čuvaja, je prav gotovo najbolj razvidno iz 
opisa delovnega mesta. Odgovor na to vprašanje boste našli v pravil
niku vaše delovne organizacije, saj bi morale biti za vsako delovno 
mesto določene konkretne delovne dolžnosti oziroma naloge, vse, 
kar presega vaše redne delovne naloge, lahko odklonite, zlasti, če 
od vas zahtevajo stalno opravljanje dodatnih nalog, ki sicer ne 
sodijo v sklop vašega delovnega mesta. V izjemnih razmerah, za

strogo formalističnem stališču, če pa seveda gre, kot že rečen0’ 
dodatno delo v večjem obsegu, ki ga od vas trajno zahtevajo, ^ 
sodijo med delovne naloge nočnega čuvaja, lahko takšno^ h^to/ 
odklonite in to ne bi smelo imeti za vas kakršr 
posledic.

M. UfVtkpros]
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STIKI S TUJINO

! 58. zasedanje mednarodne 
organizacije dela

ji\\
Kakih 1400 delegatov in 

svetovalcev iz 116 držav se 
je ob koncu junija udeležilo 
58. letne konference MOD v‘ 
Ženevi. Več kot 200 govor
nikov je sodelovalo v splošni 
razpravi, ki je bila posvečena 
najbolj žgočim socialnim, 
ekonomskim pa tudi politič
nim problemom delavstva v 
svetu.

Konferenca je med dru
gim sprejela nekaj novih 
mednarodnih norm, ki zade

vajo zaposlovanje mladih in 
socialne posledice upravlja
nja dela v pristaniščih. Kar 
zadeva mlade, je konferenca 
sprejela konvencijo in pri
poročilo, da je treba povsem 
odpraviti delo otrok v svetu, 
obenem pa izboljšati delov
ne razmere mladoletnih 
oseb. Dogovorjeno je bilo, 
da najnižja starostna meja za 
zaposlitev ne sme biti nižja 
od starosti, ki je določena 
kot obvezna šolska doba.

Konferenca je sklenila pri

praviti tudi nekatere nove 
norme, ki bi jih naj sprejeli 
prihodnje leto, zadevale pa 
naj bi poklicna obolenja in 
plačane dopuste za izobraže
vanje.

Na zasedanju Mednarodne 
organizacije dela je bila zelo 
aktivna tudi jugoslovanska 
delegacija, zato bomo obšir
neje o konferenci in o so
dobnih gibanjih v mednarod
ni organizaciji dela pisali v 
eni od prihodnjih številk.

Š. A.

Že četrto srečanje
Mladi iz Zvezne republike Nemčije in Nizozemske v Velenju

!‘i Te dni se je mudila v Velenju 
lupina 25 mladincev in mla- 
"tttk iz Esslingena v Zvezni re
publiki Nemčiji in Shedama na

čirom \/ .Maločim H rt.

'ih ^
n

ef\
ti —

‘f
.. Inozemskem. V Šaleško do- 
y so prišli kot člani organiza- 

Sjfie „Kreis Jugend Ring“, ki si 
jfbzadeva razvijati medsebojno 

, poznavanje mladih. S tukajšnjo 
; '?rganizacijo že dalj časa sode- 
J'uie tudi občinska konferenca 

\'iij ze mladine Velenje, saj je z 
bsslingena prišla tokrat v Vele- 

!pe že četrta skupina mladin- 
’ 'Ie>v> Nizozemci pa so bili v Ša- 

prvič.
^ .Med štirinajstdnevnim biva- 

so se mladi iz Esslingena 
jT Shedama podrobno seznanili

memb, za kar so pokazali gostje 
veliko zanimanja. Mladi iz Zvez
ne republike Nemčije in Nizo
zemske pa so se med bivanjem v 
Šaleški dolini sešli tudi s pred

stavniki občinskega sindikal
nega sveta Velenje; pogovor je 
tekel o vlogi in mestu sindikal
ne organizacije.

(vš)

■ a, gospodarskim in družbenim 
^(i^vojem občine Velenje, z 
‘ Požnostmi za izobraževanje in 
; ■ Sr>osabljanje mladih, obiskali 

so tudi več organizacij zdru- 
*iega dela - Rudnik lignita, 

^0 Gorenje, Termoelektrarno 
'°štanj, Rudarski šolski center. 

Občinska konferenca Zveze 
[adine Velenje je pripravila z 
®dimi razgovor o delavskem 
' oupravljanju, na katerem so 
ade iz Esslingena in Shedama 
drobno seznanili z zgodovin- 
0 razvojno potjo našega 

oupravnega socialističnega 
ma, posebej podrobno pa

Avstrija peta
Ob nedavnem obisku avstrijskega ministra za trgovino, 

obrt in industrijo dr. Josefa Staribacherja v Jugoslaviji so bili 
objavljeni tudi nekateri podatki, ki med drugim kažejo, daje 
Avstrija na petem mestu v zunanjetrgovinski menjavi SFRJ. 
V letu 1972 je vrednost prodanega blaga v obe smeri znašala 
203 milijone dolarjev. Naš zunanjetrgovinski deficit 84,3 
milijona dolarjev v menjavi z Avstrijo smo lani delno pokrili 
z dohodki od avstrijskih turistov (kakih 45 milijonov do
larjev).

BAVARSKA

Nov šolski program

»tudi s pomenom ustavnih spre-

Prosvetne oblasti v zahodno- 
nemški pokrajini Bavarski so pripra
vile za naslednje šolsko leto nov pro
gram šolanja otrok tujih delavcev, 
zaposlenih v ZRN. Od teh otrok jih 
samo 30 % z uspehom končuje raz
rede, za to so se odločili, da bodo v 
14 mesecih začeli z različnimi obli
kami pouka. Tisti učenci, ki ne mo
rejo spremljati pouka v nemščini, se 
bodo poslej učili v posebnih raz

redih s poukom v materinem jeziku. 
Za otroke, katerih starši imajo na
men dalj časa ostati na delu v Za
hodni Nemčiji, bodo uvedli dopol
nilne ure nemščine, da bi lahko v 
najkrajšem času redno spremljali pouk 
nemških šol. Skrbeli bodo, da se 
bodo v vseh nemških šolah otroci 
tujih delavcev učili materinega je
zika. V vsakem primeru pa se bodo 
otroci tujih delavcev obvezno učili 
nemščine.

popusta
do 31. avgusta 

kredit do 10.000 din

Iskra Panorama Aries 
črno-beli televizor

Iskra Panorama 73 
barvni televizor

Iskrine televizorje dobite v trgovinah 
z elektrotehničnimi izdelki in Iskrinih 

prodajalnah — v Ljubljani, Mariboru 
in Izoli.

Jugoslavija — orkester, 
ki se imenuje samoupravljanje

Objavljamo drugi del članka italijanskega sindikalnega novinarja Massima RoccJiija, ki 
ga je pod naslovom »Jugoslavija - orkester, ki se imenuje samoupravljanje« objavil v sin
dikalni reviji CISL »Conguiste di lavoro«. Gre za članek enega tistih avtorjev, ki z dokajš
njo mero iskrenega zanimanja obravnavajo naše samoupravljanje.

"V

m*
t bejšnji večer je povabil prijatelje in delavce m večerjo v restav- 

da bi praznovali njegovo izvolitev za direktorja tovarne kme- 
strojev. Danes nas je kljub dežju in ostremu mrazu razoglav

spomladanskem jopiču spremljal po tovarni.

J[ tem je naše potovanje po Jugoslaviji vstopilo, da tako rečem, v 
Turobnosti: v neposredno upravljanje. Njegovo razširitev in misel 

1 tir amandmajev smo ugotavljali na kraju samem, v notranji 
.■^^tzaciji tovarn, na delovnih mestih v strukturah, preko katerih 

■j b*Afkfrfcaf in delavci izražajo svojo samokontrolo in sami upravljajoi ta™sf,j tva in plodove svojega dela.

?I ^moupravni mehanizem nikakor ni lahek in ga ni mogoče pri-
n0';

) ugnati z drugimi, denimo s samoupravljanjem v Nemčiji. Ne mo-
itivfl ga postaviti nasproti ali pa ga primerjati s tem, kako so de- 

Zastopani v industrijskih sistemih kapitalističnih držav. To je, 
prosto rečeno, jugoslovanski sistem samoupravljanja, ki ga je 

izvoziti kot celoto in ki bi ga zunanje izkušnje stežka pre- 
‘!0 e- Delno smo že povedali: je kletka, kjer se lahko le jugo- 
t izkušnja znajde, jo dojame in v njej živi polno po smislu 
^rki Ce vprašaš kako jugoslovansko gospodinjo, ali misli, da bi 

Koristno spremeniti sistem samoupravljanja; če vprašaš delavca

ali taksista, inženirja ali uradnika, študenta ali upravljavca, ali sploh 
vidijo možnost, da bi spremenili samoupravljanje, boš verjetno 
obstal začuden in boš sprva svojo raziskavo zaključil le na dva 
načina: ali gre za ljudstvo, ki, so mu dobesedno do čista sprali 
možgane, zaradi česar ne obstaja ničesar drugega, kar ni samo
upravljanje, ali pa gre za ljudstvo, ki slepo verjame temu, kar je 
ustvarilo in išče način, kako to svojo, vsaj v Evropi edinstveno 
izkušnjo, izboljšati Zato pa se analiza pojava, ki v zadnjih ustavnih 
amandmajih dobiva novo podobo in nove prvine, ne more omejiti 
na bežne zapise s potovanja, pač pa morajo o njem pozorno raz
misliti predvsem tiste sile, denimo sindikat, ki so najbolj zain
teresirane, da uveljavijo sodelovanje občanov.

V tej tovarni poljedelskih strojev je torej 1700 delavcev, fak
turirana proizvodnja znaša 30 milijard starih dinarjev, mnogo je 
italijanskih strojev, trg pretežno notranji. Podjetje je to, kar se v 
Jugoslaviji imenuje „organizacija združenega dela", z notranjimi 
enotami homogenega združenja dela in s strukturo odločanja, ki se 
iz leta v leto prilagaja duhu in črki ustavnih amandmajev. Zdaj je 
vrhovni organ odločanja zbor zaposlenih delavcev, ki se mu pri
družujejo drugi organizmi z nalogo, da vsak v svojem obsegu vsa
kodnevno upravlja tovarno: delavski samoupravni svet, sindikalna

»DRUGI 0 NAS«

/
podružnica, tehnična služba, direktor. Tako delavski svet kot sin
dikat sta notranje razčlenjena: delavski svet ima upravni odbor in 
predsednika; sindikalna podružnica ima odbore in pododbore, ki bi 
jih lahko opredelili kot obratne, ker jih je toliko, kolikor je enot 
združenega dela znotraj tovarne. Direktorja podjetja izvoli delavski 
svet na podlagi javnega razpisa, ne more pa v nobenem primeru biti 
član delavskega sveta. Delavski svet volijo z zapletenim delegatskim 
sistemom homogenih proizvodnih enot v tovarni; v njem so tudi 
zastopniki tovarniške sindikalne podružnice.

Dve novosti prinašajo ustavni amandmaji. Prva zadeva direktorja; 
pred amandmaji so ga nekako predlagali od zunaj: svoj pristanek so 
dali partija, krajevna uprava in drugi. Druga novost pa zadeva de
lavski svet: prej dejansko organ odločanja je z amandmaji izgubil to 
svojo značilnost, saj je ta pristojnost prešla na zbor delavcev. Prav 
zboru delavcev pripada odločanje o planu razvoja tovarne, o od
pustih, o notranjih ravneh osebnih dohodkov. Sama delitev oseb
nega dohodka, to je plač delavcev, se ureja takole: tehnična služba 
tovarne prouči in da podatke o gospodarski zmogljivosti podjetja 
in o delu čistega dohodka, ki se lahko v tistem letu uporabi za 
plače. Za vsak profil delovnega mesta nato določijo poprečje, zgor
njo in spodnjo mejo prejemkov. Te plane nato delavski svet pred
loži zboru delavcev in obratnim zborom, ki sprejmejo dokončne 
odločitve ter določijo dejansko višino osebnega dohodka posa
meznega delavca v vsakem obratu. Kar zadeva 'presežno vrednost, 
so vedno tehnične službe tiste, ki predlagajo način uporabe in 
pripravljajo načrte investicij, le-te pa lahko odobri le zbor delavcev, 
potem ko je upošteval morebitne spremembe interni razprave in 
razprave s predstavniškimi organi.

Naj navedemo nekaj primerov iz novosadske tovarne. Zbor de
lavcev je bil tisti, ki je lani z referendumom s tajnim glasovanjem 
odločil o financiranju in o višini presežne vrednosti, ki naj se vloži 
v tehnološko modernizacijo tovarne in v nabavo novih strojev. In 
spet je zbor delavcev predlagal in odločil, z drugim referendumom 
seje, da se 5 % osebnih dohodkov vsakega delavca vloži v sklad za 
gradnjo delavskih stanovanj.

(Nadaljevanje prihodnjič)

■- ■■ ■
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J IZ ŠESTIH REPUBLIK

PRVI KORAKI V NOVO ŠOLSKO LETO SKOZI 
KNJIGARNE DRŽAVNE ZALOŽBE SLOVENIJE

//V,

ob večjem nakupu vas čaka darilo

ljubljana (mestni trg 26, Šubičeva 1, Čopova 3, titova 25, titova 
71, celovška 156), Škofja loka, kranj, bled, Jesenice, radovljica, 
litija, tržič, celje (trg V. kongresa 3), maribor (tyrševa 2), treb- 
nje, krško, brežice, kočevje in Črnomelj.

ZVEZNI ODBORI PREDLOG: 
UKINITI DEPOZITE

Eden od ukrepov stabilizacijskega paketa, sprejetega v letu 1972, 
zanj smo sodili, da bo veliko pripomogel k stabilizaciji gospodarstva 
in zmanjšanju nepokritih investicij, je bil zvezni zakon o obveznem 
30-odstotnem depozitu pri negospodarskih oziroma neproizvodnih 
investicijah. Res pa je, da so mnogi že tedaj izrekli dvom, da bo ta 
ukrep izpolnil pričakovanja — točneje, mnogi so opozarjali na mo
rebitne negativne posledice.

Zdaj — po skoraj dveletnem obdobju — so očitni rezultati de
lovanja zakona o 30-odstotnem depozitu: v glavnem gre za negativne 
posledice: ,J)epozit je povzročil izreden zastoj v razvoju trgovinske 
mreže zlasti v novih mestnih naseljih in na vaških področjih," se na 
kratko glasi obrazložitev izvršnega sveta sabora Hrvatske, ki je 19. 
julija po hitrem postopku oprostil trgovinske delovne organizacije te 
zakonske obveznosti. Spodbujen z ukrepom hrvaškega izvršnega sveta 
je zvezni odbor sindikata delavcev storitvenih dejavnosti Jugoslavije 
priporočil vsem republiškim in pokrajinskim svetom, naj proučijo 
možnosti za ukinitev 30-odstotnega depozita na investicije v trgovini.

VOLAN
LJUBLJANA, 
Kersnikova 6
VAM NUDI

— osebna vozila -ŠKODA« po zelo 'ugodnih cenah in 
vozila znamke -SUNBEAM« z deviznim plačanjem,

— vse vrste prikolic, kiper prikolic in polprikolic raz
lične nosilnosti,

— prokolice za osebna in terenska vozila, za prevoz 
karam boiiranih vozil,

— vse vrste tovornih vozil, klasičnih in kiper, različne 
tonaže domače proizvodnje in iz uvoza,

— traktorje in druge kmetijske stroje,
— gradbeno mehanizacijo različne vrste,
— dostavna vozila znamke VW z enojno in dvojno 

kabino in kombibuse.
Ko nas boste obiskali, boste zadovoljni.
Za vse informacije prosimo, da se obrnete na telefon
št. 061 — h. c. 310-361 int. 04, a za osebna vozila int. 05.

Sedem kandidatov na 
eno delovno mesto

V prvih petih mesecih letoš
njega leta je bilo v SFRJ prijav
ljenih 55.500 novih delovnih 
mest. Če upoštevamo, da je 
hkrati 386.000 oseb iskalo za
poslitev, lahko ocenimo, da je 
na vsako prosto delovno mesto 
konkuriralo sedem nezapo
slenih oseb. Razdelitev neza-

Pod pezo davkov

poslenih oseb ter prostih de
lovnih mest pa je zelo različna: 
na eno prosto delovno mesto 
pride na Kosovem 22,2, v Ma
kedoniji 13,7, v ožji Srbiji 9,1, 
v Bosni in Hercegovini 7,9, v 
Črni gori 7, v Vojvodini 6,7, na 
Hrvaflcem 4,4 ter v Sloveniji 1,2 
nezaposleni osebi.

Ni skrivnost, da tare gospodarstvo vsako leto 
več davčnih bremen, ki mu jih zdaj, odkar smo 
omejili ekonomske pristojnosti federacije, na
lagajo tudi republike in občine. Tako so stati
stiki izračunali, da je lani naš državljan ustvaril 
v poprečju sicer več kot 43.000 dinarjev, ven
dar je moral dobro polovico tega denarja odšteti 
za pogodbene in zakonske obveznosti oziroma 
za prispevke na osebne dohodke. Podatki ka
žejo, da tudi letos ne bo drugače, saj le v nekaj 
občinah niso povečali obveznosti gospodarstva; 
povsod so uvedli različne obremenitve, le z dru
gimi imeni in z utemeljitvami, da morajo nujno 
dobiti denar za pokrivanje izgub v gospodar
stvu, za odpravljanje nelikvidnosti, saniranje ne
pokritih investicij, za obratna sredstva in po
dobno.

Za stabilizacijske davke, ki so jih v začetku 
leta uvedle nekatere republike in mesta, je bilo 
rečeno, da ne pomenijo le kršenja zveznega 
dogovora o odstotkih posojil, marveč tudi za
gotavljanje sredstev z etatističnimi metodami in 
poseg države v razširjeno reprodukcijo. Rezultat 
takšnega ravnanja je zdaj hitrejše naraščanje 
proračunske porabe kot lani v enakem obdobju, 
rast investicij družbenopolitičnih skupnosti in 
neproizvodnih dejavnosti. V investicijski porabi 
upadajo le vlaganja v proizvodnjo, to pa je naj
slabša vrsta stabilizacijskega ravnanja, ki vodi 

v stagnacijo. Že nekaj mesecev po inten-sam
zivnih razpravah, kako spraviti gospodarstvo iz 
slepe ulice, je postalo očitno, kako so nekateri 
razumeli to nalogo in kakšen je bil v resnici 
odnos nekaterih do nje.

Občutno večja obremenitev gospodarstva kot 
lani - v odstotkih so ocene različne - ne opo
zarja samo na ekonomsko, temveč tudi na poli
tično razsežnost uresničevanja oziroma neures-

ničevanja stabilizacije. Še bolj zgovorno pa pri
čajo o splošnem neposluhu za načelna stališča 
podatki o strukturi investicij. Številke o investi
cijah odkrivajo namreč zmanjšanje njihovega 
realnega obsega. Na odstopanje od sprejete poli
tike pa še bolj opozarja dejstvo, da se njihova 
struktura ni bistveno spremenila. Nasprotno: 
izplačila za negospodarske investicije so se v 
prvih treh mesecih letos povečala za 28,5 %, za 
gospodarske investicije pa so se zmanjšala za 
2 %, pri čemer je še vedno na boljšem predelo
valna industrija kot pa proizvodnja surovin.

Res je, da so investicije tista oblika porabe, ki 
je zelo vznemirjala tražišče in ki jo je treba 
zaradi stabilizacijskih ciljev še naprej trdno 
držati na vajetih. Prav tako zaradi njih ne 
smemo zanemarjati obratnih sredstev, brez 
katerih so vse naložbe brez vrednosti. Toda če 
mora gospodarstvo s svojo skromno akumula
cijo sporedno reševati oba problema, je treba 
najti ravnovesje med njima, da bi se izognili 
stagnaciji. Pri vsem tem ni najbolj pomembna 
raven investicij, 'ki se lahko gibljejo v določenih 
materialnih okvirih akumulacije in tujih posojil, 
temveč njihova struktura in kakovost. To dej
stvo je imela pred očmi tudi zvezna skupščina, 
ko je zaradi teh pojavov pred časom razpravljala 
o uresničevanju skupščinske resolucije o eko
nomskem razvoju Jugoslavije v letu 1973. 
Vendar - če se vračajo k metodam obremenje
vanja gospodarstva predvsem republike, občine 
in interesne skupnosti, bi morali tudi na teh 
ravneh preučiti, kako se je to moglo zgoditi. 
Veliko denarja se je nedvomno steklo v pro
račune s posredovanjem davka na promet, še 
bolj pomembno pa je analizirati, kaj je bilo 
gospodarstvu vzeto v imenu tako imenovanih 
samoupravnih sporazumov. VINKO BLA TNIK

Načrti In dejanja
V Jugoslaviji ima v 620.000 

stanovanjih 20 % prebivalcev 
samo 6 kv. metrov prostora, 
10% pa 20 kv. metrov in več. 
Več kot 700.000 družin, zve
čine delavskih, je brez stano
vanja. Po anketi stalne konfe
rence mest Jugoslavije dajejo 
delovne organizacije v 26 obči
nah po 4 % za stanovanjsko gra
ditev, v 10 občinah po 4,5 % in 
v 57 občinah po 5 %; so pa tudi 
občine, kjer namenjajo za sta
novanja 8,5 %. Skladi solidar
nosti so v različnih fazah delo
vanja; nekatera mesta imajo 
ambiciozne plane, ki najbrž ne

bodo uresničeni, drugje so skla
di šele ustanovljeni, v Beogradu 
in na Reki pa so za solidar
nostno stanovanjsko graditev že 
uspeli uskladiti akcijo vseh pri
zadetih. Najbolj zanimiv primer 
je verjetno Zagreb, kjer so s po
sredovanjem sklada solidarnosti 
zagotovili tovarni cementa kre
dit za rekonstrukcijo, tovarna 
pa se je obvezala, da bo za gra
ditev solidarnostnih stanovanj 
redno dobavljala cement pod 
ugodnejšimi pogoji.

Največ težav pri graditvi so
lidarnostnih stanovanj povzro
čajo lokacije. Mesta, zlasti 
večja, nimajo cenejših lokacij; 
skoraj vse gradnje bi morale biti 
obremenjene z dajatvami, kot 
da bi bile grajene za tržišče. V 
občinah poudarjajo, da mora 
nekdo plačati tudi komunalno 
ureditev zemljišča, nobena pa 
se še ni odpovedala mestni 
renti, da bi razbremenila so
lidarnostno stanovanjsko gra
ditev.

■■■■■■■■■■
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Gradnja skupne 
magistrale?

Osnovni zaključek, ki izhaja 
iz nedavne ankete časopisa 
„Borba“ o gradnji magistralnih 
cest v Jugoslaviji do leta 1985 
in v kateri so sodelovali vsi re
publiški in pokrajinski sekre
tarji za promet in gospodarstvo, 
je, da se lahko izognemo mo
rebitni prometni izolaciji, ki bi 
pretila z gradnjo superevropske 
magistrale Benetke—Moskva— 
Carigrad. Udeleženci ankete so
glasno sodijo, da je potrebno v 
prihodnjem obdobju dati pred
nost jugoslovanskim magistral
nim smerem, ki so tudi pred
lagane v konceptu dolgo
ročnega razvoja prometa. Naj
pogosteje poudarjena smer, ki 
bi ji že v naslednjih nekaj letih 
morali dati prednost, je Ljub
ljana — Zagreb — Beograd — Niš 
— Skopje, s kraki do meje. 
Znatna sredstva za gradnjo te 
ceste bi lahko zagotovili z do
mačimi in tujimi krediti, pa 
tudi z davčnimi in drugimi da
jatvami na bencin in plinsko

olje, ki se sedaj pretežno zlivajo 
v državno blagajno. Predstav
niki republik in pokrajin se stri
njajo, da je treba korenito spre
meniti delitev tako zbranih 
sredstev v korist gradnje cest. 
Vsi udeleženci ankete opo
zarjajo, da je glede gradnje glav
nih cest v državi medrepubliško 
sporazumevanje nujno, hkrati 
pa izražajo pripravljenost, da bi 
z medrepubliškimi dogovori 
uskladili vse regionalne načrte.

Ob N

Sekretar sveta ZSJ MAR’ 
JAN ROŽIČ za Tanjug:

V sedanjem trenutku je ® 
st veno vprašanje, da bitko za st>'
bilizacijo skoncentriramo 
dveh področjih. Najprej za U' 
življenjskega standarda, ki ho f 
skladu z rastjo dohodka in pr°’ 
duktivnosti dela, potem pa 
to, da gospodarjenja po načeli 
stabilizacije ne bomcr razutne))| 
kot sistema restrikcij, linearnef* 
omejevanja porabe in stagnacij 
v proizvodnji, temveč kot ek0j 
nomsko zdravo gospodatsk0! 
ekspanzijo, ki mora zadovoljij1 
osnovne potrebe delovnih lju® 
na podlagi'večjega dohodka.

Sedanje razmere na podrooj11 
življenjskega standarda ozna<W 
porast cen in življenjskih sti°' 
škov, znižanje osebnih 
hodkov ter neustrezna gibanja ’

'I

D

materialnem položaju družin
najnižjimi prejemki in upo< 
jencev. V mesecu juniju letos 
se življenjski stroški štiričlansk' 
družine z nizkimi dohodki P°: 
večali za 17,3 odstotka v P^ 
meijavi z minulim decembrofl1! 
medtem ko so se v primerjavi j

'j!junijem minulega leta povec®!
celo za 27,7 odstotka. Po P° 
datkih Zveznega zavoda za 
tistiko pa so življenjski strogi 
nasploh v mesecu juniju leto*' 
primerjavi z junijem minuk# 
leta porasli za 21,8 odstotka.

Iz tega sledi, da je udeležb 
prehrane v strukturi porabe ^ 
segla maksimum, kar velja zlastl 
za čas turistične sezone. En^ 
primer samo zabeležili tudi n1': 
nulo leto, ko je udeležba pr£' 
hrane porasla od 55,4 odstotka' 
mesecu marcu na 57,1 odstotf; 
v juniju, letos v marcu pa 58,2 “ 
in v juniju 60 odstotkov.

Povečevanje nominalnih os5*; 
nih dohodkov, ki bi ga spi61'' 
Ijala tudi rast življenjskih shj 
škov, bi samo še poslabšalo 
terialni položaj delavcev, če j 
želeh samo s pomočjo zviševat-'
osebnih dohodkov nadomestl 
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padec realnega standarda. V
primeru bi namreč morali o: 
dohodki v drugem polletju le*J 
porasti v masi celo za pribitki 
30 odstotkov, kar pa očitno tj 
bo možno in realno. Zavoj)
tega je osnovna naloga, da 7 
konkretnimi akcijami od P°
jetij do federacije prizadevanj 
zaustaviti zniževanje živil6”
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skega standarda. Možnosti za 
pa je veliko.
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Direktor Skupnosti za 0Wj 
nizacijo oddiha dela1* J 
ALEKSANDAR BARAH 
v razgovoru za RAD:

Ko govorimo o oddihu delJT 
cev, o organiziranem
namreč, potem je tisto, kaU 
najbolj bistveno, to, da je d6« 
zagotoviti materialno bazo. o i
pri zagotavljanju materialne - 
pa smo doslej le malo stef 
Naša skupnost je kljub tej sp* j 
ni ugotovitvi uspela strniti ojj J 
sebe več delovnih organizacij , 
Srbije pa tudi od drugod
tako z združevanjem počitm0
kapacitet iz sredstev za
zgraditi nekaj velikih rekre3 f
skih središč. Prednosti teh 
likih objektov so velike: cen6 
gradnja, boljši izkoristek kC 
citet, nižji režijski stroški, b01”
organizacija, višja kvaliteta SW
ritev in slednjič tisto, kar j® j
važnejše — nizke cene.

bij«!naše skupnosti lahko upora 
naše objekte ne glede na to,zaSjso investirali, to pa jim z h 
tavlja obilo možnosti za 0 
delavcev. Naša skupnost J 
polaga s približno 4000 p° 
Ijami v lastnih objektih.

S9HBMSI
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IZ NAŠE DRUŽBE

Ne metoda - temveč i
TOPLICE PRI ROKI

doktrina I
Novosti v kranjskem Zdravstvenem domu

■
■

DR. JANKO SUŠNIK 
študijo o kriterijih in stopnjah 

desetih obremenitev na delovnih 
mestih naj bi organizacije združe
nega dela sprejele kot začasno dok
trino pri ugotavljanju in vrednote
nju težjih delovnih pogojev. Zave
damo pa se, da bo študija šele s 
svojo praktično uporabo v gospo
darstvu, predvsem tam, kjer so 
obremenitve pogostejše, dobila svo- 
|o pravo vrednost in veljavo.

Predstojnik službe za- medicino dela koro
škega zdravstvenega doma na Ravnah dr. Janko 
Sušnik, je začel svojo zdravniško kariero v ko
roškem kotu in vse kaže, da jo bo pod Uršljo, 
goro tudi končal. Danes, dvajset let potem ko
te je kot mlad zdravnik vrnil v domače Ravne,
je v slovenskih zdravniških krogih znan kot 
eden najboljših strokovnjakov na področju me
dicine dela. Neprecenljivega pomena so tudi nje
gove zasluge za razvoj zdravstvene službe na 
Koroškem. Vendar pa ostaja dr. Sušnik zadnja 
kta „zvest“ medicini dela kot predavatelj fizio
logije na ljubljanski filozofski fakulteti, stro
kovni sodelavec republiškega inštituta za me
dicino dela in vrste drugih naših visokošolskih 
stanov. S prof. mg. Slavkom Verhovnikom, 
v°djem oddelka za sanacijo okolja mariborskega 
9entra za varstvo pri delu in s prof. dr. Levinom 
Sebe kom, predstojnikom oddelka za psihologijo 
Ua filozofski fakulteti v Ljubljani, je tudi 
soavtor analize o kriterijih in stopnjah desetih 
obremenitev na delovnih mestih, prve tovrstne 
strokovne študije, namenjene slovenskemu go
spodarstvu. Naše delovne organizacije bodo po 
dolgih letih pričakovanj naposled dobile letoš
njo jesen prva strokovna navodila za ugotav
ljanje in vrednotenje težjih delovnih pogojev v 
takih oblikah, ki ne bodo „razumljiva“ samo

širokemu krogu strokovnjakov s področja me
dicine dela in varstva pri delu, marveč tudi vsem 
tistim, ki so za reševanje te problematike po
klicno odgovorni v organizaciji združenega dela.

„Analiza, priročnik ali navodila, imenujmo 
kakorkoli že, se je rojevala na svojevrsten način. 
Vzmet za akcijo, ki smo se je lotili v repu- 
bliškem inštitutu za medicino dela, sta sprožili 
kovinska in elektro industrija. Pojavilo se je 
namreč vprašanje, kako po samoupravnem spo
razumu o usmerjanju delitve dohodka in oseb
nih dohodkov ovrednotiti delo v proizv odnji 
spričo posebnih obremenitev.“

— Obremenitve na delovnih mestih zavoljo 
težjih delovnih pogojev je bilo treba verjetno 
objektivizirati?

„Vsa stvar je morala dobiti svojo „obliko“. 
Bili smo prisiljeni, da obremenitve, kot temu 
pravimo, objektiviziramo. To pomeni, da smo 
se za ugotavljanje obremenitev na težkih delov
nih mestih poslužili merskih instrumentov. 
Obremenitve smo potemtakem „izmerili“, toda 
povsod tam, kjer so bili inštrumenti premalo 
objektivni, smo skušali obremenitve samosvoje 
objektivizirati. Razumljivo, s fiziološkega, medi
cinskega vidika. Je že tako, da se tudi v me
dicini dela venomer učimo na izkušnjah ...“

- Na kak arih, če ostaneva pri analizi krite
rijev in stopenj desetih obremenitev na delovnih 
mestih?

„Poglejte, delavec jes na svojem delovnem 
•mestu izpostavljen najrazličnejšim ekološkim, 
fiziološkim in psihološkim obremenitvam. Te 
obremenitve lahko dojemamo z našimi čutih, 
zaznave primerjamo in jih seveda po svoje vred
notimo, lahko pa jih tudi merimo in ocenju
jemo. Opazovanje je subjektivna metoda in tudi 
najbolj izkušen opazovalec se ne more docela 
izogniti subjektivnim merilom. Torej težimo za 
tem, da bi subjektivna merila nadomestili z 
objektivnimi, predvsem pa, da bi obremenitve 
izrazili s fizikalnimi, fiziološkimi in psiho
loškimi indeksi. V naravi stvari pa je, da lahko, 
na primer, ekološke faktorje zlahka izrazimo s 
številkami, veliko težjepa psihološke."

— Torej bi lahko sodili, da ima študij obre
menitev pri delu več pomenov?

„0 tem ni dvoma, saj usmerja rekonstrukcijo 
delovnih naprav, reorganizacijo delovnih po
stopkov in delovnega časa, s katerimi bi zmanj
šali te obremenitve. Ne nazadnje pa študij obre
menitev pri delu omogoča tudi pravilnejši izbor 
delavcev glede na njihove psihofiziološke zmož
nosti. Kar pa je pri vsej stvari najvažnejše: s 
študijem obremenitev dobivamo osnovo za 
ustreznejše nagrajevanje kot doslej!"

— Kljub vsem prednostim, ki jih dobivamo s 
študijem obremenitev pri delu pa analiza bržčas 
ni istovetna z analizo delovnih mest?

„To tudi ne trdimo, čeprav imata v veliki 
meri istoveten namen in istovetno metodo
logijo. Analiza delovnega mesta je pač širši in 
kompleksnejši pristop k raziskavi. Spričo tega 
študij obremenitev pri delu ne more zamenjati 
analize delovnih mest,-je pa lahko njen sestavni 
del. Skratka, avtorji smo z nosilcem akcije — 
republiškim inštitutom za medicino dela storili 
vse, kar je bilo v naših močeh, da bi organi
zacijam združenega dela „ponudili“ našo štu
dijo kot začasno doktrino pri ugotavljanju in 
vrednotenju težjih delovnih pogojev." —iv

Zdravstveni dom Krauj bo v 
drugi polovici leta 1975 pri
dobil precej dodatnega pro
stora, v katerem bo imel nove 
možnosti za zdravljenje bol
nikov, več služb, ki jih sedaj 
ovirajo preutesnjeni prostori, pa 
bo lahko izboljšalo svoje delo. 
Pri zdravstvenem domu bodo 
prihodnje dni začeli graditi pri
zidek, ki bo dolg 75, širok pa 
23 metrov in bo imel štiri etaže 
s skupno površino 1500 kvad. 
metrov.

Načrtovalci prizidka so v 
kleti predvideli bazen za fizio
terapijo, ki bo dolg 14 metrov, 
širok pa 6 metrov; njegova po
sebnost bo voda s toploto 30 
do 32 stopinj Celzija. Kopanje v 
tem bazenu naj bi nadomeščalo 
zdravljenje v toplicah, bol
nikom pa bodo na voljo tudi 
naprave za podvodno masažo, 
banje za razgibavanje in po
dobno. V ostalih etažah novega 
dela zdravstvenega doma bodo 
otroški dispanzer s tremi ordi
nacijami, šolski dispanzer in 
dispanzer za medicino dela.

Denar za to gradnjo zago
tavlja komunalna skupnost 
zdravstvenega zavarovanja, ki 
namensko zbira sredstva za na
ložbe v zdravstvene zavode. S 
tem denarjem so letos v tem 
zdravstvenem domu precej iz
boljšali opremo, ki so jo do
polnili z nekaterimi najso
dobnejšimi aparaturami. Očes
na ambulanta je opremljena z 
novo aparaturo za pre
gledovanje oči in vida ter ugo
tavljanje kliničnih in funk
cionalnih napak, ki je prva te 
vrste v Sloveniji. Okulist lahko 
opravi celoten pregled z enega 
samega mesta in tudi pacientu 
se med pregledom ni potrebno 
premeščati od ene naprave k 
drugi. Aparaturi je dodan re-

fraktometer, ki znatno skrajšuje 
čas ugotavljanja stopnje optič
ne napake. Zdravstveni dom 
Kranj je letos kupil tudi najso
dobnejši fluorograf, ki nado
mešča rentgenski . aparat, v 
mnogih primerih tudi presvet-

Ijavo pljuč. Obsevanje pa
cientov je z njim bistveno 
krajše, slike pa so razvite sproti. 
Sodobne fizioterapevtske na
prave pa so izboljšale zdrav
ljenje hrbteničnih obolenj.

M. S.

Katere gostinske 
| poklice potrebujemo?

Kako pomembna je splošna 
(uradno) veljavna nomenklatura 
poklicev, je mogoče dokazati 
na primeru gostinskih poklicev. 
Če so razen tega nomenklature 
poklicev tudi strokovno izde
lane, potem jih ne bi mogli 
spreminjati celo v kratkem času 
potem, ko jih potrdi ustrezni 
svet republiške gospodarske
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VELENJE:

PRIZNANJA ZA PROSTOVOLJNE 
KRVODAJALCE

Med skoraj 4000-člansko delovno skupnostjo Rudnika 
lignita Velenje je doslej že več kot polovico članov prosto
voljno darovalo, kri. Rudniški odbor sindikata velenjskega 
premogovnika se vsako leto spomni vseh tistih članov de
lovne skupnosti, ki se večkrat vključijo v to humano akcijo. 
Zadnjo soboto, 4. avgusta, so se tako spet zbrali prostovoljni 
krvodajalci iz Rudnika, med njimi tudi tistih 37, ki so daro
vali kri že več kot 15-krat. Letos so izročili posebna prizna
nja in spominska darila 26 najzaslužnejšim prostovoljnim 
krvodajalcem iz velenjskega premogovnika.

(vš)

• RAVNE NA KOROŠKEM:

ANALIZA 0 INVALIDNIH OSEBAH
Na Ravnah na Koroškem je začela delovati posebna sek

cija za reševanje problematike socialno humanitarnih organi
zacij. Ustanovil jo je izvršni odbor OK SZDL Ravne na Koro
škem. Delo sekcije bo vodil poseben 5-članski sekretariat, v 
katerem so predstavniki društva telesnih invalidov, društva 
za pomoč duševno nezadostno razvitim osebam, predstav
niki posebne šole, Rdečega križa in ravenske občinske skup
ščine. Kot računajo, bodo do konca meseca septembra že 
pripravili podrobnejšo analizo o invalidnih osebah, pred
vidoma v mesecu novembru pa želijo na posebni konferenci 
razpravljati o problematiki socialno-humanitarnih organizacij 
v občini Ravne na Koroškem.

(ma)

Naivečio Izbira konfekclie 
v Trstu

t

zbornice.
Ker pa tega nimamo, je mož

no poklice različno tolmačiti. 
Tak primer je poklic gostilni
čarja. Najprej nekaj podatkov o 
nujnosti poklicnega šolanja go
stilničarjev. V letu 1969 je bilo 
v Sloveniji 1.160 zasebnih go
stilničarjev, ki večinoma niso 
dokončali nekih gostinskih po
klicnih šol, temveč so se za 
opravljanje te obrti usposobili v 
krajših tečajih ali pa zahtevano 
strokovno usposobljenost pri
dobili na druge načine (zaseb
nih gostinskih obratov je bilo 
leta 1969 v SRS 2.084, s pla
nom pa se jih do leta 1985 
predvideva 3.540). Zato je 
zbornični svet za gostinstvo in 
turizem januarja 1971 izdelal in 
potrdil profil poklica gostilni
čarja, medtem ko učni načrt še 
ni izdelan. Takšno zavlačevanje 
priprave tako potrebnega po
klicnega šolanja gostilničarjev 
med drugim povzroča v pre
cejšnji meri tudi ponovno raz
pravljanje o ustreznosti že spre
jetega pokhcnega profila, ker je 
bil očitno dokaj površno iz
delan. (V profilu je na primer 
navedeno, da je gostilničar ozek 
profil poklica, ker opravlja do 
potankosti tehnološko in orga
nizacijsko vnaprej pripravljena 
dela, kar je v očitnem nasprotju 
z nadaljnjimi določili, da bo 
takšen gostilničar v praksi 
lahko zasedal delovna mesta 
vodij gostišč, gostiln in bifejev.)

Še z enim primerom bi želel 
zbuditi večje zanimanje gostin
skih organizacij združenega dela 
za poklicno izobraževanje svo
jih kadrov ter pospešiti reše

vanje izhodiščnega vprašanja o 
splošni veljavnosti nomenklatur 
poklicev, ki jih potrjuje gospo
darska zbornica. V obsežnem 
gradivu iz leta 1972 z naslovom 
„Program razvoja gostinskega 
šolstva v SR Sloveniji" je tudi 
nomenklatura gostinskih po
klicev od snažilke, sobarice do 
visokostrokovnih gostinskih 
kadrov, ki pa se pretežno po
vsem razlikujejo od zbornične 
(na primer poklic poslovodje 
kuhinje je v njej opredeljen kot 
poklic kuharskega tehnika). 
Razen tega poklici iz gostinstva 
in turizma tudi niso usklajeni s 
poklici v drugih naših sociali
stičnih republikah.

Ob vsem tem dolgotrajnem 
in dragem oblikovanju in pre
izkušanju vrste, nazivov, pro
filov, učnih načrtov in sistemov 
poklicnega izobraževanja ka
drov, pa je opravljeno šele izho
diščno delo oziroma priprav
ljalna faza, da bi s poklicnim 
izobraževanjem kadrov mogli 
začeti. Do zaključne faze iz- 
šolanja kadrov bo torej po
trebno opraviti še precej dela 
(učbenike, izobraževalne po
goje in drugo). Iz tega je mo
goče sklepati, da je preveč 
dolga čakalna doba gospodar
stva, da dobi ustrezno usposob
ljene kadre. Kaj storiti? Že z 
medrepubliškim sodelovanjem 
in koriščenjem izobraževalne 
dokumentacije in kadrovskih iz
kušenj drugih držav bi prav go
tovo sedanjo dolgotrajno pot 
od potreb do usposobitve ka
drov precej skrajšali in seveda 
tudi znatno pocenili.

D. STARE
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LENART ŠETINC:

Zakon o javnem obveščanju 
in glasila delovnih skupnosti

Temeljna značilnost novega zakona o javnem obveščanju (Ur. 
list SR Slovenije št. 7/73) je težnja za podružabljanje javnega ob
veščanja in odpravljanje slehernega monopola obveščenosti s tem, 
da se krepi vloga in vpliv delovnih ljudi in občanov v procesih 
obveščanja. Podružbljanje in vpliv tako imenovane širše družbene 
skupnosti na javno obveščanje je proces, ki mora zajeti vsa sredstva 
javnega obveščanja, tudi glasila delovnih skupnosti. To velja po
sebej poudariti, ker večkrat naletimo na prepričanje, da te določbe 
zakona o javnem obveščanju ne veljajo za glasila delovnih skup
nosti. Vendar pa je proces podružbljanja delovanja glasil delovnih 
skupnosti najmanj toliko pomemben, kot pri drugih sredstvih jav
nega obveščanja. Glasila delovnih skupnosti morajo biti tribuna 
vseh delovnih ljudi v organizaciji združenega dela. Jasna vsebinska 
orientacija glasil delovnih skupnosti, sprejeta od delovne skupnosti 
in vseh drugih zainteresiranih, bo zagotavljala, da bodo ta glasila 
resnično odigrala svojo vlogo v samoupravnem procesu.

Vpliv glasil delovnih skupnosti pa organ samoupravljanja v organizaciji

(29. člen), medtem ko je uredništvo 
tisto, ki konkretno oblikuje vsebino 
glasila.

Po zakonu o javnem obveščanju 
je potrebno sestav delegacije širše 
družbene skupnosti (ne poimenski, 
temveč samo, katere organizacije in 
organi imenujejo svoje delegate) 
uskladiti z vsemi zainteresiranimi v 
okviru Zveze sindikatov oziroma So
cialistične zveze. Na ta način zakon 
zagotavlja ustrezno sestavljenost 
družbenih organov, ki bodo res
nično pomenili vpliv širše družbene 

-skupnosti na uredniško politiko 
glasila.

v večini primerov sega tudi preko 
okvira organizacij združenega dela. 
Ta. glasila čitajo namreč tudi dru
žinski člani zaposlenih, pa tudi 
drugi delovni ljudje, ki jih zanima 
organizacija združenega dela, ki živi 
in deluje v njihovi krajevni skup
nosti, občini ali regiji. Tako imamo 
primere, da postanejo glasila de
lovnih skupnosti lokalna glasila za 
določeno področje.

Vsi ti razlogi zgovorno kažejo, da 
je pomembno zagotoviti tudi na de
lovanje glasil delovnih skupnosti 
vpliv širše družbene skupnosti. Za
kon omogoča različne obhke po
družbljanja, izmed katerih bomo 
omenili le najpomembnejše.

združenega dela. Zakon zahteva, da 
se o temeljni vsebinski zasnovi orga
nizira razprava tudi v okviru Sociah- 
stične zveze delovnega ljudstva z 
vsemi zainteresiranimi dejavniki. V 
primeru glasil delovnih skupnosti se 
takšna razprava organizira v okviru 
Zveze sindikatov ali (in) v okviru 
socialistične zveze. Na ta način se 
zagotavlja širši družbeni vpliv na vse
binsko zasnovo glasil delovnih skup
nosti.

NEKATERE
DRUGE ZAHTEVE ZAKONA 

O JAVNEM OBVEŠČANJU
Glavnega in odgovornega ured

nika imenuje ustanovitelj, to je naj
višji samoupravni organ organizacije 
združenega dela.

TEMELJNA
VSEBINSKA ZASNOVA 

Vsako glasilo, časopis ali drugo 
sredstvo javnega obveščanja mora 
imeti po zakonu temeljno vsebinsko 
zasnovo (24. člen). Le-ta vsebuje 
osnove koncepta in uredniške po
litike glasila ter temeljna politična 
izhodišča, ki vodijo glasilo pri obve
ščanju delovnih ljudi. Prvo iz
hodišče in najširši okvir - javnega 
obveščanja v naši družbi je seveda 
samoupravna socialistična ureditev 
Jugoslavije.

Temeljno vsebinsko zasnovo iz
oblikuje uredništvo glasila skupaj z 
ustanoviteljem (organizacijo zdru
ženega dela), sprejema pa jo najvišji

DRUŽBENI ORGAN 
UP RA VEJ ANJA

Tudi glasila delovnih skupnosti 
organizacij združenega dela morajo 
imeti svoj družbeni organ uprav
ljanja (27. člen). Družbeni organ je 
instrument, preko katerega se za
gotavlja vpliv širše družbene skup
nosti na delovanje glasila. Tako je 
družbeni organ sestavljen iz dele
gacije širše družbene skupnosti (de
legatov sindikata, zveze komunistov, 
zveze mladine, predstavnika po
slovnega združenja, sorodne orga
nizacije itd.) ter delegatov ured
niškega odbora in sodelavcev glasila 
(28. člen).

Iz povedanega je razvidno, da 
družbeni organ in uredništvo ne mo
reta biti isti organ. Družbeni organ 
ima pravice in dolžnosti v zvezi s 
splošno pohtiko glasila, ima kon
trolno funkcijo ter skrbi za reali
zacijo temeljne vsebinske zasnove

Glasila delovnih skupnosti morajo 
tako kot druga sredstva javnega ob
veščanja uskladiti z določbami no
vega zakona tudi svoje poslovnike 
oziroma pravila o delovanju ured
ništva.

Na novo ustanovljena glasila de
lovnih organizacij morajo izpolniti 
seveda še druge z zakonom zahte
vane pogoje (prijave, sklep o usta
novitvi, navedba odgovornega ured
nika itd.). Iste pogoje morajo iz
polniti tudi glasila, ki sicer že iz
hajajo, niso pa prijavljena na se
kretariatu za informacije pri Iz
vršnem svetu skupščine SR Slo
venije.

Opozoriti moramo tudi na roke, 
ki jih postavlja zakon o javnem ob
veščanju za ureditev ustanoviteljskih 
razmerij po novem zakonu. Te od
nose je namreč potrebno urediti do 
februarja leta 1974. Časa ni več ve
liko, ker moramo upoštevati, da po
stopek urejanja ustanoviteljskih od
nosov zahteva precej časa, zato 
predlagamo, da se v glasilih delovnih 
skupnosti pravočasno lotite urejanja 
teh razmerij, kajti drugače vas bo 
potek roka našel nepripravljene in 
vaša glasila ne bodo mogla izhajati.

Uresničevanje določb novega za
kona o javnem obveščanju ni ravno 
preprosta zadeva, zato se v primeru 
nejasnosti obrnite na Republiški 
svet zveze sindikatov ali na Repu
bliško konferenco SZDL za po
jasnila in pomoč.

SAVSKI 
FOLKLORISTI 
NA POLJSKEM

Folklorna skupina Sava Kranj je pretekli torek odpotovala 
m Poljsko, kjer še kot edini predstavnik Jugoslavije ude
ležuje X. jubilejnega festivala kulture v Bjelski Beli. Za so
delovanje na tej pomembni prireditvi, na kateri sodelujejo 
številne skupine iz vseh koncev sveta, je savsko folkloro iz
brala Zveza kulturnoprosvetnih organizacij Slovenije. Lani 
nas je na tej prireditvi predstavljala folklorna skupina Tine 
Rožanc iz Ljubljane.

Vabilo za gostovanje je za savske folkloriste veliko pri
znanje, saj je Poljska znana po svojem bogastvu kulturnih 
vrednot in visoki kakovosti njihovega podajanja. Takega pri- 

■ znanja so bili marljivi folkloristi deležni tudi lani, saj so Ju
goslavijo predstavljali na XV. svetovnem festivalu folklore v 
Confolensu v Franciji, kjer so imeli celovečerni nastop na 
slovesni otvoritvi festivala.

Mimo plesalk in plesalcev so v skupini na Poljskem tudi 
pevci vokalnega okteta Sava in tamburaški orkester „Biser- 
nica“ iz Reteč pri Škofji Loki. Do 15. avgusta bodo imeli 
skupaj 5 celovečernih nastopov, na katerih bodo poljskim 
gledalcem predstavili splete plesov in pesmi z Gorenjske, 
Bele krajine, Rezije, Prekmurja, Glamoča, Baranje in Dal
macije.

Savska folklorna skupina je v letošnjem - osmem letu 
delovanja že bila na krajšem gostovanju v Avstriji, doma pa 
je imela 20 nastopov. V programu ima še eno gostovanje pri 
Koroških Slovencih, -dogovarja pa se tudi za večdnevni obisk 
v Nuernbergu, kjer naj bi nastopala za naše delavce na pod
ročju tega nemškega mesta. , -MS

Za učinkovito obveščanje 
samoupravljavcev

Delavska univerza „Tomo 
Brejc“ iz Kranja je pripravila za 
letos pet zanimivih in praktično 
uporabnih petdnevnih seminar
jev o obveščanju samoupravljav
cev. Vsak izmed njih po svoje 
prispeva, da delavci v svojih or
ganizacijah kar najbolj celovito 
in razumljivo vedo, kaj se pri 
njih pomembnega dogaja, o 
čem bodo razpravljali organi 
samoupravljanja in kako naj se

ZAPISKI S POTI
PO NEMŠKI DEMOKRATIČNI REPUBLIKI

Posebna skrb za
usposabljanje

mojstrov in delavk
Posebno skrb v izobraže

vanju ob delu posvečajo v 
Nemški demokratični repu
bliki mojstrom in zaposle
nim ženskam. Mojstrom je 
ta skrb namenjena predvsem 
zaradi njihove odgovorne 
vloge v vodenju osnovnih 
proizvodnih enot in- po
membni vzgojno izobraže
valni funkciji, ki jo imajo pri 
uposabljanju mladih delav
cev - učencev na delovnih 
mestih. Za izobraževanje 
mojstrov je izdelan poseben 
sistem, po katerem se moj
stri iz vloge učiteljev in vodi
teljev proizvodnje vedno 
znova znajdejo v vlogi učen
ca. Vsak mesec je en dan po
svečen teoretičnemu izobra
ževanju mojstrov — imenu
jejo ga dan mojstrov. Vsakih 
štiri do pet let pa morajo iti 
mojstri na 8 do desetdnevni 
tečaj, kjer si pridobivajo 
nova znanja iz novosti v teh
nologiji in organizaciji dela, 
seznanjajo se z aktualnimi 
družbenopolitičnimi vpra
šanji in z novostmi iz andra- 
gogike. Osnovno (družbeno
politično in andragoško) ter 
strokovno teoretično izobra
ževanje mojstrov je organizi
rano tudi v večernih tečajih, 
specializacije po posameznih 
strokah pa se izvajajo nepo
sredno na delovnem mestu.

Vsebina izobraževanja. 
mojstrov je zelo obsežna in 
raznovrstna. Osnovno iz
obraževanje vključuje te
meljna znanja iz marksizma, 
socialistične znanosti o delu 
in podjetniški ekonomiki, 
pedagoško-psihološke osno
ve socialističnega dela in ma
tematiko. Strokovna znanja 
(usmerjena so glede na stro
ko) obsegajo poglavja iz: 
tehnologije, spoznavanje 
novosti materialov, strojev, 
orodij in aparatov, tehnike 
preizkusov in kontrole. V 
del strokovno teoretičnega 
izobraževanja so vključena 
še specialna poglavja iz ma
tematičnih in naravoslovnih 
znanj, ki so značilna za po
samezno stroko. Specializa
cija na delovnem mestu 
vključuje neposredno pri
pravo za praktično delo, 
poglobitev in utrditev teore
tičnih znanj na delovnem 
mestu ter usposabljanje za 
neposredno vodenje delovne 
skupine in organizacija de
lovnega procesa.

Posebni predpisi urejajo 
dopolnilno izobraževanje 
žena za tehnične poklice in 
za njihovo usposabljanje za 
vodilne strokovne in druž
benopolitične funkcije.

Ženske igrajo v nemškem

gospodarstvu, kjer je veliko 
pomanjkanje delovne sile, 
izredno močno in pomemb
no vlogo. Kar 53 % med za
poslenimi je žensk in zato ni 
čudno, da izobraževanju in 
usposabljanju tega dela de
lavskega razreda posvečajo 
še posebno pozornost. Kljub 
izredno dobro organizirani 
skrbi za varstvo in vzgojo 
otrok morajo še vedno upo
števati večjo družinsko in 
gospodinjsko obremenitev 
žensk, ki v marsičem ovira 
napredovanje in usposablja
nje ženske - delavke. Da bi 
premostili te ovire in omo
gočili vsem ženskam enako
pravno napredovanje glede 
na sposobnosti in prizadeva
nja, organizirajo tako za 
strokovno kot tudi za poli
tično izobraževanje posebne 
oddelke za ženske. Le-ti so 
organizirani predvsem v de
lovnem času in le delno tudi 
izven rednega delovnega 
dne. V času ko se matere 
izobražujejo, je poskrbljeno 
za varstvo njihovih otrok v 
rednih pa tudi v posebnih 
otroških ustanovah. Na ta 
način so dosegli, da so danes 
na vseh pomembnejših stro
kovnih in družbenopolitič
nih funkcijah ženske enako- 
pravno udeležene.

TILKA BLAHA

tvorno vključujejo v samo
upravno odločanje.

Dosedanjih 24 seminarjev o 
obveščanju v delovnih organiza
cijah se je udeležilo več kot 400 
organizatorjev obveščanja in 
urednikov glasil delovnih skup
nosti. Razvili so približno 60 
novih glasil in biltenov delovnih 
organizacij ter uvedli približno 
v 40 delovnih organizacijah spe
cializirane službe ali centre za 
obveščanje.

Letošnji program seminarjev 
o obveščanju samoupravljavcev 
sestavljajo:

— seminar o organizaciji ob
veščanja v TOZD — od 20. do 
24. avgusta;

— seminar o oblikovanju vid
ne podobe glasila delovne skup
nosti — od 27. do 31. avgusta;

— seminar o zasnovi vsebine 
in o oblikovanju prispevkov za 
glasilo delovne skupnosti — od 
10. do 14. septembra;

— seminar o jeziku v glasilu 
delovne skupnosti — od 17. do 
21. septembra;

— seminar o urejanju in izda
janju poceni tiskanega glasila 
delovne skupnosti — od 15. do 
19. oktobra.

In kakšne so značilnosti po
sameznih seminarjev?

Seminar o organizaciji obveščanja 
v TOZD je namenjen zlasti tistim 
udeležencem, katerih delovna ali 
politična dolžnost je ali bo organizi
rati obveščanje delavcev v temeljnih 
organizacijah združenega dela oziro
ma članov svoje organizacije. Udele
žence seznani s pomenom obvešča
nja, s samoupravnimi komunikaci
jami za učinkovito odločanje, kako 
in kohko so obveščeni delavci, kaj je 
informacija in kaj je komuniciranje, 
kako je treba normativno urediti 
obveščanje v internih samoupravnih 
aktih, kakšen model samoupravnega 
komuniciranja v TOZD je treba uve
ljaviti, kako tak model organizirati

in kako obveščanje uresničevati. 
Seznani jih s tehnologijo obvešča
nja, z značilnostmi in uporabnostjo 
posameznih načinov obveščanja in 
jim omogoči pripraviti celovit načrt 
za postopno uvajanje sistema samo
upravnega komuniciranja.

Seminar o oblikovanju vidne po
dobe glasila delovne skupnosti je 
namenjen predvsem tistim uredni
kom glasil delovnih skupnosti in 
organizatorjem obveščanja, katerih 
skrb je tudi razvijati in izboljševati 
videz in sploh celotno vidno podobo 
glasila ali biltena delovne skupnosti, 
kaj sploh je vidna komunikacija, 
kako poteka človekovo vidno zazna
vanje, pomen formata in obsega gla
sila ter deleža likovnih in slikovnih 
komponent, pomen naslovnice, zna
čilnosti in izbor tipografskega gra
diva, vloga slike in njena komunika
tivnost. Seznani jih s snovanjem 
vidne podobe glasila, s preračunava
njem obsega rokopisa, naslovov in 
slikovnih komponent, s programira
njem vidne podobe in s pripravo ce
lotne vidne podobe glasila ali biltena 
delovne skupnosti.

Seminar o zasnovi vsebine in o 
oblikovanju prispevkov za glasilo 
delovne skupnosti je namenjen zlasti 
tistim urednikom in članom uredni
ških odborov glasil delovnih skup
nosti, to je vsem tistim sodelavcem 
glasil, ki snujejo vsebino posameznih 
izdaj, predlagajo in pišejo sestavke 
za objavo, zbirajo gradivo za se
stavke, ga obdelujejo in prirejajo za 
objavo. Primeren pa je tudi za dopis
nike glasil, ker daje pregled celotne 
„tehnologije“ poročanja za glasilo 
od zajemanja informacij, njihovega 
oblikovanja, prirejanja za objavo v 
glasilu do objave, dokumentiranja in 
preverjanja njihove učinkovitosti. 
Udeležence seznani s komunikacij
skimi značilnostmi glasila ali biltena

: po
niče in posameznih delov glasila, se
stavo napisanih sestavkov in slikov
nega gradiva.

Seminar o jeziku v glasilu delovne 
skupnosti je namenjen zlasti uredni
kom glasil delovnih skupnosti in 
organizatorjem obveščanja, ki pri
spevke za objavo tudi lektorirajo ali 
redigirajo, oziroma jih oblikujejo v 
■tolikšni meri, da so primerni za 
objavo v glasilu. Primeren pa je tudi 
tistim sodelavcem, ki redno dopisu
jejo v glasilo in ki bi se radi izpopol
nili v slovenskem knjižnem pisanju. 
Seznani jih z jezikom v glasilih de
lovnih skupnosti na Slovenskem, z 
značilnostmi slovenskega knjižnega 
jezika, s pomenom besednega za
klada, z zgradbo stavka in vlogo 
stavčnih členov, z osnovami do
brega sloga, z uporabo Slovenskega 
pravopisa, z značilnostmi časnikar
ske slovenščine v glasilu delovne 
skupnosti, z redigiranjem in lektori
ranjem besedila in kakšen mora biti 
urednikov odnos do avtorjev sestav
kov.

Seminar o urejanju in izdajanju 
poceni tiskanega glasila delovne 
skupnosti je namenjen zlasti bodo
čim odgovornim urednikom in teh
ničnim urednikom glasil manjših 
delovnih skupnosti, v katerih zaradi 
pomanjkanja denarja ne morejo 
izdajati s ploskim tiskom tiskanega 
glasila. Udeležence uvede v celostno 
organizacijo in ureditev glasila ter 
jim s praktičnim delom omogoči 
pripraviti izdajanje glasila delovne 
skupnosti v ofsetni tiskarski tehniki.

delovne skupnosti, z ugotovitvami
raziskave o vsebini glasil delovnih 
skupnosti v Sloveniji, o čem kaže 
predvsem pisati, kako vzpostaviti 
neposreden stik med piscem in bral
cem, kako programirati vsebino po
sameznih izdaj na osnovi sprejetega 
koncepta, kako izbirati sestavke in 
slikovno gradivo, kako novinarsko 
oblikovati zbrane sestavke, kdaj 
sestavke samo lektorirati in kdaj 
sestavke tudi preoblikovati in kako 
pripraviti celovit program izdaje gla-

Organizator seminaijev je pri' 
pravil pregleden prospekt z opi
som značilnosti vsakega šemi- 
naija in jih razposlal vsem de
lovnim organizacijam v Slove; 
niji. Nekaj jih je odstopil tudi 
sektorju RS ZSS za obveščanje 
in politično propagando, zato 
se interesenti lahko obrnejo 
nanj pismeno na naslov 61000 
Ljubljana, Dalmatinova 4 ali pa
po telefonu 
310-033.

na številko

Delavska godba iz Kočevja je dobila šestnajst novih mladih članov. V novem sestavu se je prvič
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Novo v [ 
Kotljah j
• Gradbeno podjetje j 
Dravograd gradi v S 
Kotljah 34 stanovanj- S 
skih objektov, ki jih ' 
bodo do tretje faze S 
dogradili letos in ki S 
|ih bodo kupili člani i 
delovne skupnosti | 
železarne Ravne na ■ 

KoroSkem

DRUŽBENI DOGOVOR 0 USMERJENI STANOVANJSKI GRADNJI V KRANJU_________________

Prelomnica v graditvi 
stanovanj za delavce

V Kotljah so začeli gra- ■ 
diti novo stanovanjsko na- g 
selje. V tej soseski bo, ko bo jj 
povsem dograjena, blizu 200 ■ 
stanovanjskih objektov. Ko- ■ 
munalni sklad občine Ravne * 
na Koroškem je naročil ure- ■ 
ditev komunalnih in drugih S 
naprav za naselje, dravo- ■ 
grajsko Gradbeno podjetje ■ 
pa je začelo z gradnjo prvih J 
34 stanovanjskih zgradb za ■ 
trg-

V Kotljah bo mogoče gra- ■ 
diti samo takšne stano- j 
vanjske in druge objekte, ki j 
se bodo skladali s pokrajino n 
pod Uršljo goro. Občinska ■ 
skupščina Ravne na Ko- ■ 
roškem je zato med drugim J 
sklenila, da mora biti grad- ■ 
nja novega stanovanjskega S 
naselja v Kotljah organi
zirana, da bi tako zaščitili to 
svojstveno območje.

V Gradbene podjetju Dra
vograd računajo, da bodo 34 
stanovanjskih objektov, ko
likor jih gradijo v okviru I. 
faze izgradnje novega stano
vanjskega naselja Kotlje, 
zgradili do konca tega leta 
do III. faze.

(ma)

V Kranju so minuli teden pod
pisali družbeni dogovor, ki bo zago
tavljal kar največjo usklajenost pri
zadevanj vseh dejavnikov, ki lahko 
vplivajo na ceno, obseg in kakovost 
stanovanjske graditve. Gradbeni 
podjetji Projekt in Gradis, Podjetje 
za stanovanjsko in komunalno go
spodarstvo, samoupravna sta
novanjska skupnost, Občinska skup
ščina, Občinski sindikalni svet in 
kranjska podružnica Ljubljanske 
banke so se v njem sporazumeli o 
vseh podrobnostih, ki sodijo k na
činu uresničevanja srednjeročnega 
programa stanovanjske graditve.

Občinski sindikalni svet se bo 
(tako določa dogovor), kot zastop
nik interesov delovnih ljudi v zdru
ženem delu zavzemal, da bodo vse 
organizacije združenega dela sprejela 
programe reševanja stanovanjskih 
vprašanj delavcev, za aktivno ude
ležbo svojih članov in vodstev sindi
kalnih organizacij v organih samo

upravne stanovanjske skupnosti. 
Spodbujal bo člane za sprejemanje 
ustrezne politike pri stanovanjski 
gradnji, za dodatno izločanje sred
stev za gradnjo stanovanj in s tem za 
večji obseg stanovanjske gradnje in 
še posebno najemnih stanovanj za 
delavce. Kot zastopnik interesov de
lavcev se bo zavzemal za izpol
njevanje dogovora, za javnost in 
realnost cene stanovanj in za spo
štovanje rokov gradnje.

V tem dogovoru na splošno za
služijo največjo pozornost določila 
o določanju, spremljanju in sestavi 
cene stanovanj. Podpisniki spo
razuma so se med drugim dogo
vorili, da bodo vsi elementi cen 
javni, določen je način njihovega 
prilagajanja gibanju stroškov, iz
vajalci pa lahko dosežejo največ 
8-odstotno akumulacijo. Na ugodne 
cene naj bi med drugim vplivalo uva
janje najsodobnejše tehnologije gra
ditve stanovanj in dolgoročno dogo-

-f'.

Za tople poletne dni 
je Modna hiša pripra
vila vrsto elegantnih 
oblek in kompletov, ki 
bodo prijetno in modno 
osvežili vsako še tako 
zahtevno garderobo. Tu
di za žene z ne več vit
ko postavo v Modni hiši 
niso pozabili, saj je iz
bira oblačil za' močnejše 
postave res pestra in bo
sta mati in hči zlahka 
našli sebi primeren mo
del. Nakup v Modni hiši 
vas ne bo razočaral.

valjanje z izvajalci obrtniških del. 
Dogovor tudi znatno povečuje od
govornost izvajalcev za odpravljanje 
pomanjkljivosti na objektih.

Pomembna določila tega do
govora, ki združuje dosedanje dobre 
izkušnje sodelovanja pri gradnji sta
novanj s pomembnimi novostmi, so 
že našla svoje mesto v pogodbi o po
slovno tehničnem sodelovanju pri 
izgradnji nove soseske z okoli 1400 
stanovanji na Planini. To pogodbo 
so prav tako podpisali v torek in na
poveduje, da bodo v Kranju zadnje 
dni tega meseca odprli doslej naj
večje gradbišče stanovanj". Njegova 
razsežnost bo veliko pripomogla k 
temu, da bo po svoji zasnovi ena 
najsodobnejših mestnih stano
vanjskih sosesk pri nas, pri njeni iz
gradnji pa bo v prid cene mogoče 
uporabiti številne prvine indu
strializirane graditve stanovanj'.

Tretji pomemben dokument s 
področja stanovanjskega gospo
darstva, ki so ga v Kranju prav tako 
podpisali minuli teden, pa je po
godba o graditvi stanovanj za obča
ne z najnižjimi dohodki. S skoraj 20 
milijoni dinarjev iz sredstev solidar
nostnega sklada bodo do srede pri
hodnjega leta zgradili v občini 93 
stanovanj, ki bodo po standardu po
vsem enaka drugim stanovanjem, ki 
jih sedaj gradijo in bodo tudi raz
porejena med njimi.

M. S.

Na Trgu zbora odposlancev v Kočevju so te dni porušili dve stari 
stavbi. Na njunem mestu je predvidena gradnja dveh stolpnic. To 
bo ne samo prispevalo k lepi podobi mesta, temveč bo omililo tudi 
stanovanjsko stisko. Vprašanje pa je, če bodo delavci z najnižjimi 
osebnimi dohodki zmogli plačevati visoke najemnine v novih mo
dernih stanovanjih. (Foto: France Brus)

STANOVANJSKA GRADNJA V PTUJU

Dodatni prispevki 
za solidarnost

Tudi v ptujski občini ugotavljajo, 
da s sredstvi, ki jih bodo zbrali v 
naslednjih letih iz družbenih in za
sebnih virov, ne bodo mogli v celoti

Kako v Gorenjski 
predilnici do stanovanja?

Gorenjska predilnica Škofja 
Loka sodi med tiste delovne 
organizacije v občini, ki naj
bolje skrbijo za stanovanja svo
jih delavcev, vse več pozornosti 
j11 želja po posnemanju pa vzbu
jajo tudi nekateri njeni pra- 
'ilniki s področja urejanja sta- 
bovanjskih vprašanj. Posebno 
dobre izkušnje imajo v tem 
Podjetju s pravilnikom o no
tranjem namenskem varčevanju
*a stanovanje.

Vsak delavec, ki v podjetju 
varčuje, avtomatičnp pridobi 
Pravico do posojila. Če varčuje 
eno leto, dobi 50 odstotkov 
Posojila na privarčevano vsoto, 
Pri dveletnem varčevanju 125 
°dstotkov, pri štiriletnem 260 
Odstotkov in pri petletnem 350 
odstotkov. Delavci pa imajo 
tudi možnost, da za dobo od 
enega do petih let prepustijo 
Podjetju določeno vsoto svo- 
lega denarja in si s tem pri
dobijo pravico do posojila v 
'dšini od 100 do 420 odstotkov.

V minulih dveh letih si je s 
Pomočjo takšnega varčevanja 
Pridobilo posojilo 70 delavcev, 
trenutno pa se jih vanj vklju
čuje 132, ki mesečno vpla- 
cujejo od 300 do 2000 di- 
narjev. Skupna privarčevana 
^ota 1 milijon 300 tisoč di- 
narjev Gorenjski predilnici znat- 
n° povečuje možnosti za re
zanje stanovanjskih pro
blemov. Da bi to varčevanje še 
b°lj spodbujali, so se v podjetju 
°dločili, da imajo vsi tisti, ki si 
a varčevanjem ali pologom pri- 
jtobijo status varčevalca, iz
ključno prednost tako pri 
°dobravanju posojil iz skupnih 
Sredstev kolektiva kot tudi pri 
a°deljc vanju najemnih sta- 
kuvanj. V zadnjem času je za-

e*o varčevati zlasti veliko mla

dih delavcev, ki računajo na sta
novanje šele čez nekaj let.

Varčevalci lahko dobijo za 
gradnjo ali nakup stanovanja po 
sklepih samoupravnih organov 
posojilo v višini od 20 do 30 
mesečnih prejemkov. Večje 
število prejemkov je predvideno 
za delavce z nižjimi dohodki, 
nižje pa za člane kolektiva z 
višjimi plačami. Ta znesek se 
lahko poveča še z dodatki na 
leta službe in z 10 poprečnimi 
osebnimi dohodki, če gre za 
stanovanjsko hišo v tretji grad
beni fazi ali če je delavec od
plačal nad polovico cene sta
novanja. Delavec pa, ki se po
teguje za najemno stanovanje, 
mora takoj vplačati petino nje
gove vrednosti ali četrtino v 
štirih letih, ta prispevek pa mu 
podjetje v nekaj letih po
stopoma vrne.

Seveda se bo marsikdo vpra
šal, kako pa je v Gorenjski pre
dilnici poskrbljeno za delavce, 
ki sami ne morejo prispevati za 
stanovanje ničesar. V podjetju 
predvsem ugotavljajo, da so de
lavci na splošno zelo pri
pravljeni sodelovati pri stroških 
za stanovanje, po večini pa 
imajo za to tudi ustrezne mož
nosti. Povprečni osebni do
hodki tega kolektiva znašajo 
okoli 2150 dinarjev s tem, da za 
redno delo nihče ne prejema 
pod 1400 dinarjev. Tudi delavci 
z najnižjimi prejemki prispevajo 
najmanj od 10 do 20 tisoč di
narjev. Tistim delavcem pa, za 
katere posebna komisija ugo
tovi, da resnično za stanovanje 
ne morejo izločiti ničesar, do
delijo stanovanje brez lastne 
udeležbe.

Gorenjska predilnica je v mi
nulih dveh letih namenila za 
stanovanja 7 milijonov dinarjev

svojega dohodka, v letošnjem 
letu pa je že odobrila za poso
jila poldrugi milijon, razen tega 
pa kupila že 11 najemnih stano
vanj. Značilno je, da se lani, ko 
je kolektiv pridobil 13 stano
vanj, ni vanje vselil niti en vo
dilni delavec, ampak so vsa na
menih neposrednim proiz
vajalcem, podobno pa bo tudi 
letos. Sicer pa to velja skoraj za

vsa izmed 150 stanovanj, ki jih 
ima ta delovna organizacija. 
Delno je k temu prispevalo tudi 
dejstvo, da Gorenjska predilnica 
delavce z višjimi prejemki spod
buja, da si gradijo lastna stano
vanja in izpraznijo tovarniška. 
Po njenih pravilnikih tak gradi
telj dobi posojilo v 70-odstotni 
vrednosti stanovanja, ki ga bo 
izpraznil.

M. S.

zadostiti naraščajočim potrebam no 
novih stanovanjih. Hipoteka pretek
lega obdobja, ki je bilo na področju 
stanovanjskega gospodarstva ne 
preveč uspešno, je primanjkljaj 
okoli 760 stanovanj. Poleg tega živi 
več kot 800 družin v zasilnih pro
storih, med katerimi so mnoga vse 
prej kot primerna za stanovanje. V 
občini je poleg modernih, velikih 
stanovanj tudi veliko takšnih, kjer je 
stanovanjska površina na prebivalca 
globoko pod republiškimi poprečjem 
15 kvadratnih metrov.

Po podatkih iz razvojnega načrta 
občine razberemo, naj bi v nasled
njih štirih letih gospodarska dejav
nost v občini naraščala po stopnji 
6,8 odstotka letno, osebni dohodki 
in zaposlenost po stopnji 15 odstot
kov, prebivalstvo pa naj bi se po
večalo za 0,36 odstotka vsako leto. 
Na podlagi teh in nekaterih drugih 
podatkov so v občini ugotovili, da 
bodo leta 1976 potrebovali prek 
2800 stanovanj, vštevši dosedanji 
primanjkljaj. Za gradnjo stanovanj 
pa naj bi v teh letih skupaj zbrali 
okoli 259 milijonov dinarjev. Skoraj 
dve tretjini teh sredstev bi bilo iz 
družbenih virov — povečanega pri
spevka-za gradnjo stanovanj, ostalo 
pa sredstva zasebnikov.

Kmalu ustanovitev 
stanovanjske skupnosti

V šaleški dolini bo skrb za razreševanje stanovanjskih problemov zaposle* * 
nih tudi v prihodnje ena od najvažnejših nalog organizacij združenega de
la • Priprave na ustanovitev samoupravne stanovanjske skupnosti gredo

h koncu

Koliko stanovanj bo moč zgraditi 
s temi sredstvi, je seveda močno 
odvisno od gibanja cen gradbenega 
materiala in drugih cen. V občini 
računajo, da bi lahko ob ne pre
tiranem naraščanju cen začeli gra
diti vsako leto v poprečju 650 sta
novanj, od tega 190 v organizirani 
gradnji. V štirih letih naj bi do
končali približno 1000 stanovanj. 
Tako bi se dejanski primanjkljaj iz 
leta 1971 povečal za več kot enkrat, 
vendar bi v naslednjih letih, glede na 
to, da bi v tistem času postopno do
končevali začeto stanovanjsko grad
njo, primanjkljaj krepko omilili.

Vendar sedaj razpoložljivih zem
ljišč ne bo dovolj, da bi zadostila 
stanovanjski gradnji v naslednjem 
obdobju. Ta razlog je tudi vplival na 
odločitev, da bo treba znatno več 
sredstev občanov kot doslej usmer
jati v organizirano stanovanjsko 
gradnjo. Kljub prizadevanjem v tej 
smeri pa ne računajo, da bi se v 
organizirano gradnjo prelilo več ka
kor 15 odstotkov sredstev občanov, 
medtem ko se bo približno četrtina 
družbenih sredstev, namenjenih za 
gradnjo stanovanj, prelivala v in
dividualno gradnjo.

V solidarnostnem skladu občine 
naj bi se po ocenah, zbralo okrog 
37,4 milijona dinarjev. Od teh sred
stev bodo namenih za gradnjo na
jemnih stanovanj nekaj prek 28 mili
jonov dinarjev, okoli 4 milijone din 
iz solidarnostnega sklada pa bodo 
porabili za subvencioniranje sta
narin.

Sredstva iz solidarnostnega sklada 
nameravajo v ptujski, občini porabiti 
pretežno za gradnjo manjših na
jemnih stanovanj. Stanovanja naj bi 
bila namenjena praviloma manjšim 
socialno ogroženim družinam in pa 
mladim dmžinam, ki naj bi si z na
jemnim stanovanjem pomagala preK 
začetne stanovanjske stiske, kasneje 
pa naj bi se, kot ostali občani, vklju
čila s svojimi sredstvi ter pomočjo 
delovnih organizacij in bank v sta
novanjsko gradnjo.

Tudi v občini Velenje se priprav
ljajo na ustanovitev samoupravne 
stanovanjske skupnosti. Ta bo obli
kovala politiko na področju stano
vanjskega gospodarstva ter pregle
dovala izpolnjevanje sprejetih do
govorov. Skrb za razreševanje sta
novanjskih vprašanj zaposlenih bo v 
Šaleški dolini tudi še v prihodnje 
ena od najvažnejših nalog orga
nizacij združenega dela. S samo
upravnim sporazumom so se tudi 
dogovorih, da mora vsaka gospo
darska investicija vključevati tudi 
potrebna sredstva za gradnjo sta
novanj.

V petih letih morajo zgraditi v Ša
leški dohni skoraj 2.700 družbenih 
najemnih stanovanj. To je kar za
htevna naloga in zato je tudi razum
ljivo, da so se organizacije zdru
ženega dela s samoupravnim spora
zumom dogovorile, da bodo do leta 
1977 namenjale za gradnjo sta
novanj kar 9 % od bruto osebnih do

hodkov. Ta denar vročajo pri Ljub
ljanski banki in tako zagotavljajo 
dodatna sredstva za družbeno grad
njo stanovanj.

Da so se v Velenju resnično od
ločno lotili razreševanja stano
vanjskih problemov, čeprav samo
upravne stanovanjske skupnosti še 
niso ustanovili, kaže podatek, da se 
je letos že vselilo v nova stanovanja 
183 članov delovne skupnosti To
varne gospodinjske opreme Gorenje. 
Dograjen pa je tudi nov, sodoben, 
samski dom za Rudnik lignita Ve
lenje. V kratkem bodo začeli graditi 
okrog 800 novih družbenih na
jemnih stanovanj. Sezidali jih bodo 
za Gorenje 177, za Rudnik lignita 
Velenje 320, za Stanovanjsko pod
jetje Velenje 171, za Termo
elektrarno Šoštanj 60 in Za Splošno 
gradbeno podjetje Vegrad Velenje 
50.

(vš)

SEŽANA
Podobno kot drugod po Sloveniji rešujejo tudi v sežanski občini 

mnoga vprašanja družbenega standarda ob združenih močeh obča
nov, delovnih organizacij, krajevnih skupnosti in občinske skupščine. 
Že pred leti so ustanovili občinski sklad za družbeni standard in 
vodooskrbo, v katerega vplačujejo 1,5 odstotka od bruto osebnih 
dohodkov vsi delovni kolektivi. S pomočjo sklada so lani dogradili 
novo osnovnošolsko poslopje v Sežani in do prve faze novo osnovno 
šolo v Divači. Seveda pa sklad finančno ni tmco močan, da bi z njim 
lahko ob angažiranju vseh drugih možnih finančnih virov, hkrati in 
hitro reševali vsa odprta vprašanja družbenega standarda. Zato se tudi 
v sežanski občini občani vse bolj nagibajo tudi k samoprispevkom. 
Prvi so se za samoprispevek odločili lani prebivalci Sežane in z nje
govo pomočjo so v tem obmejnem mestu odprli pred kratkim nov 
otroški vrtec za 180 otrok. Samoprispevek bodo občani plačevah do 
1975 in z njim prispevali 180 milijonov dinarjev. Prav tako za gradnjo 
vrtca razmišljajo zdaj o razpisu samoprispevka tudi na Kozini, na 
podoben način pa bodo vprašanja otroškega varstva najbrž slej ah 
prej rešili tudi v Komnu, Divači, Senožečah, Dutovljah in drugod. 
Prav otroško varstvo je namreč na Sežanskem še precej odprto vpra
šanje, saj zanj skoraj v nobenem kraju nimajo zadosti zmogljivosti niti 
primernih prostorov.

SREČKO KAVČIČ
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TOKOVI GOSPODARJENJA

Komentatorjev stolpec

Ne sprašuj 
volka, kako 

naj ovca 
ostane živa!

Odlok ZIS o maksimiranju cen, ki je zamrznil cene v indu
striji pa tudi marže v trgovini, je bil zamišljen kot občasen 
ukrep, ki naj bi ob hkratni zamrznitvi osebnih t dohodkov 
zajezil nebrzdano rast inflacije. Ta ukrep naj bi nadomestilo 
dogovarjanje oziroma samoupravno sporazumevanje med 
proizvajalci in potrošniki (predelovalci in trgovino), ki pa se 
uresničuje z veliko zakasnitvijo in tudi le delno. V glavnem 
je še vedno v veljavi nadzor nad cenami industrijskih pro
izvodov, ki ga po pooblastilu ZIS izvaja zvezni urad za cene.

Tako smo se znašli v nekakšnem medvladju, ko sicer še 
velja zamrznitev cen, delno pa se že prebijajo tudi samo
upravni sporazumi o cenah, ki jih sklepajo proizvajalci in 
porabniki posameznih vrst blaga. Oblikovanje cen za vrsto 
življenjsko pomembnih artiklov, kot so še zlasti živila, ki s 
svojimi cenami usodno vplivajo na poslabševanje življenjske 
ravni prebivalstva, je, kot je znano, v glavnem v pristojnosti 
občin.

Da cene kljub zamrznitvi nezadržno rastejo, ni treba po
sebej poudarjati. Učinek tako rekoč vsakodnevnih podra
žitev predvsem življenjskih potrebščin čutimo vsi na svoji 
koži. Slaba tolažba pri tem je danes dokaj razširjena trditev, 
da je strmo naraščanje cen živil običajen pojav v svetovnem 
merilu. Slaba predvsem zato, ker je struktura življenjskih 
stroškov pri nas in v drugih, zlasti industrijsko razvitih drža
vah, zelo različna in tako skoraj ni moč delati kakršnihkoli 
primerjav, zlasti še, ker je raven osebnih dohodkov pri nas 
precej nižja kot v večini držav, ki jih naš tisk pogosto navaja 
kot države z nenormalno visoko rastjo cen.

Napovedana akcija zveze sindikatov Jugoslavije, ki naj bi
- ob trajnejšem prizadevanju še drugih družbenih dejavnikov
- zaustavila rast cen živilskih in drugih artiklov, ki v največji 
meri zvišujejo življenjske stroške, gotovo ni prva s tem na
menom, a je že vnaprej obsojena na neuspeh, če svojih ciljev 
ne bo zastavila na pravem koncu in si za njihovo uresničitev 
zagotovila sodelovanje resnično odločujočih forumov. Apeli
ranje na proizvajalce živil,naj ne zvišujejo cen, bi bilo vsaj 
tako jalovo početje, kot če bi z obujanjem vesti trgovcev ali 
še zlasti raznih mešetarjev skušali doseči, da se bodo odpo
vedali zaslužkom pri prekupčevanju z živino, sadjem, po- 
vrtninami in drugim podobnim blagom.

Malce karikirano smo hoteli s tem povedati, da ne kaže 
iskati nasveta pri volku, kako bi ohranili pri življenju ovco. 
Rešitev problema, to je zaščita življenjske ravni prebivalstva, 
gotovo ni v rokah proizvajalcev, ki morajo spričo naraščanja 
materialnih in proizvodnih stroškov iskati svojo „računico“ 
v prometu z blagom, ki ga proizvajajo. Zakaj se blago - 
zlasti kmetijski pridelki in živila - na poti od proizvajalca do 
potrošnika tako neznansko podražijo in zakaj se v prometni 
sferi tega blaga „primejo“ tako visoke davščine - to pa je 
seveda posebno vprašanje, ki zadeva sistem in kot pravimo 
»sistemske rešitve" in le v manjši meri v prometu udeležene 
dejavnike, kot je, denimo, trgovina.

Zakaj, na primer, naša zakonodaja ne preganja prekup
čevalcev in vseh vrst mešetarjev, ki spravljajo v svoj žep 
mastne zaslužke na račun potrošnikov, se pravi delovnih 
ljudi? Zakaj inšpekcijske službe ne ugotavljajo tovrstnih pre
krškov in kršiteljev ne »postavljajo na hladno"?

Kar pa zadeva zaščito življenjske ravni prebivalcev z niz
kimi osebnimi dohodki, je ta nedvomno najbolj prizadeta z 
rastjo cen živil, za katerih oblikovanje so po večini pristojne 
republike in še zlasti občine. Tudi te pa se morajo — hočeš 
nočeš - vdati pritisku proizvajalcev, ki morajo pokriti svoje 
stroške.

Omenjena akcija sindikatov za zaščito življenjske ravni bo 
torej lahko uspešna le, če bo doseženo resnično in učin
kovito maksimiranje cen osnovnih živil s premišljenim od
lokom zvezne vlade, ki bo v ta namen hkrati zagotovil pro
izvajalcem tudi primeren regres. Jugoslavija ne bi bila prva 
država, ki bi se za kaj takega odločila. Našim sindikatom pa 
bi - če bi v tem uspeli - pripadla zasluga, da so doslej več 
neuspelim akcijam za zaščito življenjske ravni (spomnimo se 
samo neuspele akcije za maksimiranje cen kruha) dodali še 
eno, a tokrat uspešno.

, NANDE ŽUŽEK

Zavod MARIBORSKE LEKARNE 
MARIBOR, Gosposka 3/1, 
posluje z enotami:

Lekarna Center, Maribor, Gosposka 12 
Lekarna Pri gradu, Maribor, Partizanska c. 1 
Lekarna Glavni trg, Maribor, Glavni trg 20 
Lekarna Melje, Maribor, Meljska c. 2 
Lekarna Tabor, Maribor, Trg revolucije 3 
Lekarna Studenci, Maribor, Gorkega ul. 18 
Lekarna Tezno, Maribor, Ptujska c. 33 
Lekarna Ruše 
Lekarna Lenart 
Lekarna Šentilj
Grosistični oddelek Maribor, Tkalski prehod 4 
Galenski laboratorij Maribor, Tkalski prehod 4 
Analitski laboratorij Maribor, Tkalski prehod 4 
Skupne službe zavoda Maribor, Gosposka ul. 3/1 
in Tkalski prehod 4
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Kako plačati stare račune?
NI naloga inšpektorjev, da spodbujajo k spoštovanju zakonitosti, ki bi moralo živeti v nas samih! • 
________________________ Grenko spoznanje delavcev v mariborski Metalni

Osnovno in najtežje vpraša
nje, ki ga morajo zdaj rešiti v 
Metalni, torej je, kako se orga
nizirati in ukrepati, da bi pod
jetje, če bi ga po končanem 
postopku pred sodiščem dole
telo najhujše, preživelo tudi ta 
udarec. Ker smo sanacijski pro
gram in prognozo bodočnosti 
že omenili, samo še tole:

Takoj po tem, ko so bile 
znane ugotovitve devizne in
špekcije, se je sestal aktiv druž
benopolitičnih organizacij Me
talne. V vrsti- predlogov in sta
lišč, izoblikovanih na tem se
stanku, ki jih je nekaj dni kas
neje potrdil tudi delavski svet 
podjetja, je tudi stališče, naj 
Metalna takoj preneha z vsemi 
deli v ZR Nemčiji in pokliče na 
delo v matično tovarno tistih 
97 delavcev, ki so zdaj zapo
sleni pri teh delih. V bodoče pa 
naj bi Metalna sama ali v sode
lovanju z drugimi delovnimi 
organizacijami sprejela le tiste 
posle v inozemstvu, ki jih bo 
lahko izvajala skladno z veljav
nimi predpisi. Ker pa družbeno
politični aktiv in delavski svet 
podjetja sodita, da so med ve
ljavnimi predpisi tudi takšni, ki 
so očitno neživljenjski — med
nje štejejo tudi vsebino 105. 
člena zakona o deviznem poslo
vanju, po katerem je podjetje 
sicer bilo kaznovano — so skle
nili predlagati pristojnim repu
bliškim organom, naj podpro 
pobudo Sabora SR Hrvatske za 
spremembo teh predpisov ozi
roma posameznih njihovih do
ločil.

Tako stališče moramo vse
kakor razumeti kot izraz pri
pravljenosti, da Metalna ne le 
razčisti račune za nazaj oziro

ma, da v bodoče ne ponavlja 
napak, za katere je zagrožena 
huda kazen, če le-te pridejo na 
dan, ampak tudi kot zahtevo, 
da zunanjetrgovinsko poslova
nje kljub vsem njegovim speci
fičnostim postane javno, tako 
kot vse ostalo poslovanje in go
spodarjenje. V času, ko usta
navljamo temeljne organizacije 
združenega dela in v Metalni so 
jih že konstituirali, je to vpraša
nje, ki je neposredno povezano 
s praktičnim uveljavljanjem 
ustavnih dopolnil in s tem tudi 
nove ustave SFRJ in ustave SR 
Slovenije.

S te strani vzeto je torej tre
ba reči samo vse dobro o tistih, 
ki so v podjetje povabili deviz
no inšpekcijo. Ce je ne bi, 
kršitve zakonitosti najbrž ne bi 
bile ugotovljene zdaj, ampak 
kasneje, vsekakor pa toliko zgo
daj, da še ne bi bilo mogoče 
govoriti o zastaranju prekrškov. 
V takem primeru bi torej bile 
posledice neprimerno hujše od 
tistih, ki so možne zdaj, te pa 
so, kot smo omenili, lahko tudi 
naravnost strašne. To smo za
pisali v premislek tistim članom 
kolektiva Metalne, 'resnici na 

. ljubo jih niti ni tako malo, ki bi 
sedanje vodstvo in samoupravne 
organe najraje pognali iz pod
jetja, češ, da so zaradi nepre
mišljenosti poklicali devizno 
inšpekcijo, s tem pa so podjetju 
povzročili hudo premoženjsko 
škodo, od katere si zlepa ali pa 
tudi nikoli ne bo povsem opo
moglo.

KAJ BI BILO, CE BI .. .
Kakor vemo, ima vsaka res

nica več obrazov. Tudi sedanji 
najtrši oreh Metalne jih ima. Z

enega, v tej zadevi vsekakor 
bistvenega, bi razbrali, da je 
zvezna devizna inšpekcija zad
njikrat obiskala Metalno leta 
1963, torej pred desetimi leti. 
Po miselnosti, ki tudi v Metalni 
ni tuja, do tako hudih pre
krškov, kot so bili ugotovljeni 
zdaj, ne bi prišlo, če bi inšpek
cija pogosteje obiskovala pod
jetje, saj bi morebitne napake 
zatrla že v kali.

V obrambo inšpektorjev in 
objektivni resnici v prid je treba 
povedati, da inšpekcije ne 
opravljajo tekoče dokumentar
ne kontrole, kot jo denimo 
izvaja Služba družbenega knji
govodstva, niti ni njihova na
loga, da bi obiskovale podjetja 
in jih opozarjale, naj vendarle 
poslujejo zakonito, če se želijo 
izogniti posledicam. Bistvena 
funkcija inšpekcijskih organov 
vsepovsod po svetu in tudi pri 
nas je, da ukrepajo, če bodisi 
samo posumijo ali pa na podlagi 
verodostojnih dokazov zaznajo, 
da je že bila ali bi lahko bila 
kršena zakonitost. Zato nobena 
inšpekcija z zakonom ni zave
zana, kako pogosto naj pregle
duje poslovanje delovnih orga
nizacij. Res pa je, da „skladno z 
možnostmi" vse inšpekcije, tudi 
zvezna devizna inšpekcija, obi
skujejo tiste delovne organiza
cije, kjer je že značaj poslovanja 
tak, denimo v zunanji trgovini, 
da so kršitve ne le možne, am
pak tudi pogoste in običajne.

„Skladno z možnostmi" smo 
zapisali, ker gre za širok pojem 
in za številne njegove razsež
nosti. Ljubljanski oddelek zvez
ne devizne inšpekcije je, deni
mo, vse do letošnjega leta zapo
sloval le dva inšpektorja, zdaj

jih ima šest, vendar pa nadalj
njih 10, že pred leti sistemizira
nih delovnih mest še vedno ni 
zasedenih. Zato zveznim deviz
nim inšpektorjem res ne gre 
očitati, da so potrebovali kar 
deset let, preden so vnovič pre
gledali del zunanjetrgovinskega 
poslovanja Metalne. Samo ugi
bamo lahko, ne le v primeru 
Metalne, ampak menda kar 
vsake organizacije, ki se ukvarja 
tudi z zunanjo trgovino, kaj vse 
bi inšpektorji morda ugotovili, 
če bi si lahko vzeli toliko časa, 
da bi do obisti pretipah celotno 
poslovanje in bi svoje delo za
čeli tako, da bi naenkrat pregle
dali poslovanje za več let na
zaj!?

M. G.

ZDRUŽENO PODJETJE 
ISKRA KRANJ 
V PRVEM POLLETJU 
NADVSE USPESNO

Intenziven
razvoj

V prvih šestih mesecih 
letos je bila skupna pro* 
izvodnja za 24 % ve2* 
ja, izvoz pa za 33 ^ 
višji kot lani v istem 

času

TOZD ob pravem času
Alples Železniki: pot do tržišča prek velikih organizacij

Na področju jugoslovanske lesne 
industrije smo v zadnjem obdobju 
priča zelo močnim integracijskim 
procesom. Lesna industrija in trgo
vina se združujeta v velike sisteme, 
kot so Slovenijales in Lesnina v naši 
republiki, Šipad v Bosni in Herce
govini, Jugodrvo in Novi dom v 
Srbiji in Exportdrvo na Hrvaškem. 
Cenijo, da ta podjetja razpolagajo z 
90 odstotki prodajnih površin za to 
stroko. Seveda težijo k temu, da 
prodajajo predvsem pohištvo in 
druge izdelke lastnih organizacij, 
precej pa obvladajo tudi prodajo na 
tujem tržišču.

Kakšne možnosti ima manjše 
podjetje, ki se mu ob tem posa
mezna tržišča zapirajo? Direktor 
Lesne industrije Alples Železniki

podjetij na zelo različnih ravneh. 
Neredko so izdelki z več vloženega 
dela in materiala celo cenejši od pre
prostejših in seveda prinašajo pro- 

Privolitevizvajalcem izgube. Privolitev ‘pri
stojnih organov, da integrirana pod
jetja izravnajo cene na ravni tiste 
organizacije, ki je prišla v novo 
skupnost z najvišjimi cenami, pa je 
to neenakost še poglobila.

Drugi vzrok je v izvoznem re
žimu, ki izvozna prizadevanja neka
terih organizacij znatno bolj na
grajuje, kot drugih, s tem, da so celo 
na boljšem tiste, ki izvažajo surovine 
in polizdelke, kar gotovo ni v prid 
razvojnim prizadevanjem v našem 
gospodarstvu, povzroča pa tudi po

manjkanje surovin za domačo pre
delavo. Do nedavnega so neenak po
ložaj na jugoslovanskem trgu po
vzročali tudi potrošniški krediti, ki 
so se v Sloveniji dodeljevali samo 
prek trgovine, v drugih republikah 
pa prek proizvajalcev. Tako so po
trošniki lahko dobili pri nas na po
sojilo izdelke iz vse države, Alplesu 
pa so, na primer, odrekli prodajo 
pohištva v nekaterih drugih re
publikah, ker ni imel denarja za kre
ditiranje kupcev. To neskladje se 
sedaj odpravlja, prva dva vzroka ne
enakosti pa sta seveda stvar si-' 
stemskih rešitev, ki bodo prav go
tovo sledile osvojenim načelom.

M. S.

Skupna vrednost proizvodnje ZP 
Iskra Kranj, upoštevaje tudi dosežke 
pridružene tovarne EMO Celje, je v 
prvih šestih mesecih letos dosegla 
vrednost 1,5 milijarde din, kar po
meni, da je bila za 24 % višja, kot 
lani v istem času. V istem obdobju 
se je izvoz povečal od 11 na 16 mili
jonov dolaijev in je zdaj povsem 
uravnovešen z uvozom za potrebe 
Iskrinih tovarn. Taka ugotovitev 
nedvomno tudi pomeni velik do
sežek in potrditev pravilnosti raz
vojne ter poslovne usmeritve ZP 
Iskra. Na sploh pa bi lahko rekli, da 
dosežki ZP Iskra v prvem polletju 
letos - glede na stabilizacijske ukre
pe, valutarne pretrese in zmanjšano 
kuicupno moč prebivalstva — več kot 
očitno dokazujejo, da ta gigant slo
venske industrije še naprej doživlja 
zelo intenziven razvoj.

Računajoč z rezultati prvega pol
letja in upoštevaje dinamiko naročil 
v drugi polovici letošnjega leta pa v 
ZP Iskra predvidevajo, da bodo z za
ključnim računom za leto 1973 
ugotovili vrednost proizvodnje okoli 
3,1 milijarde din, kar bi bilo za 22 % 
več kot leto poprej. Izrazit skok pa 
bo doseglo povečanje izvoza, ki bo 
predvidoma dosegel 40 milijonov 
dolaijev in bi bil s tem kar za 
43 % višji, kot je bil v letu 197 2.

-rn

Janez Šter meni, da so v takem po 
ložaju izrednega pomena TOZD
Ker delavci v njih neposredno in do
končno lahko odločajo o rezultatih 
svojega dela, se je dosti laže odločiti 
za vključitev v drugo’organizacijo, 
saj ni bojazni za odtujevanje do
hodka. Alples proučuje možnost za 
vključitev v Slovenijales. V podjetju 
pa računajo tudi s tem, da si bodo 
pot do nekaterih tržišč odprli s so
delovanjem pri urejanju prodajnih 
prostorov trgovskih organizacij, kar 
je prav tako v duhu ustavnih spre
memb.

Poudarek pohištvu

Od velikih integracij v lesni stroki 
v Alplesu med drugim pričakujejo 
lažje in uspešnejše samoupravno do
govarjanje. Eno izmed pomembnih 
vprašanj, ki naj bi ga z njim rešili, so 
sedanja močna strukturna neskladja 
v lesni stroki, ki se odražajo v tem, 
da mora predelovalna industrija 
uvažati zelo veliko potrebnih ma
terialov, ker ji spremljajoča indu
strija v njenem razmahu rii sledila. 
Tudi Alples mora glavne surovine za 
svoje izdelke uvažati.

V okviru razmišljanj o svojem 
mestu v okviru ustavnih sprememb 
pa je kolektiv Alplesa zlasti zavzet 
tudi za tista načela, ki naglašajo 
enotnost jugoslovanskega tržišča in 
s tem v zvezi enake pogoje delovanja 
organizacij združenega dela. Ugo
tavlja namreč, da so sedaj posa
mezne organizacije s področja nje
gove stroke v precej neenakem po
ložaju.

Zamrznjene cene izdelkov so za
tekle prodajne cene posameznih

KRANJ, 10. avg. — Danes so 
na razstaviščnih prostorih Go
renjskega sejma v Savskem logu 
odprli XXIII. mednarodni Go
renjski sejem. Na tem tradicio
nalno potrošniškem in komer
cialnem sejmu letos razstavlja in 
prodaja 290 razstavljavcev in to 
na 7.500 kv. metrih pokritih in 
6.000 kv. metrih zunanjih po- 
vršn. Poleg domačih je tudi 75 
tujih razstavljavcev iz dvanajstih 
držav. Največ jih je iz Avstrije 
20, Italije 31, ZR Nemčije 15 
itd.

vlačnost letošnjega sejma so 
cene, ki so nižje za 2 odstotka, 
za kolikor se je občina odpo
vedala prometnemu davku.

Zanimanju proizvodnih in 
trgovskih podjetij za ta sejem,

ki iz leta v leto narašča, pa, žal> 
ne sledijo gostinci. Letos so do
mači praktično odpovedali in 
kaže, da sejemskega vzdušja v 
Savskem logu ne znajo ali p3 
nočejo izkoristiti.

Za razliko od lanskega sejma 
so letos razstavljavci dali znatno 
večji poudarek pohištvu. Tako 
sta med drugim Slovenijales in 
Murka povečala razstavni pro
stor in asortiment pohištva. 
Tudi Koro&a zbornica je svojo 
kolektivno razstavo precej po
večala. Prav tako je na sejmu 
opaziti večjo ponudbo grad
benega materiala in kmetijske 
mehanizacije. Kot posebna pri-

Dobri gospodarji
V Tovarni usnja Šoštanj so v letošnjem prvem polletju 

dobro gospodarili. Ustvarili so 36 milijonov dinarjev celot
nega dohodka, ob tem pa 1,5 milijona dinarjev ostanka do
hodka in 2,3 milijona din amortizacije. Povprečni osebni 
dohodek je znašal v prvem polletju okrog 1.900 din na za
poslenega. Ob tem velja omeniti še, daje šoštanjska usnjarna 
letos odplačala še zadnje anuitete za novo lužilnico, z novim 
letom pa so v tej šoštanjski organizaciji združenega dela tudi 
povsem odpraviH nočno delo žena in mladine.

Tovarna usnja Šoštanj, ki bo od 1. januarja 1974 naprej 
temeljna organizacija združenega dela v okviru Industrije 
usnja Vrhnika in letos praznuje 185-letnico obstoja, je ne
davno tega izdelala sanacijski program, s katerim je pred
videla, da bo leta 1975 dosegla najmanj 180 milijonov di
narjev realizacije ter 21 milijonov dinarjev ostanka dohodka.
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• JAVNA RAZPRAVA O TELESNI KULTURI 
V ŠKOFJELOŠKI OBČINI

Več gotovosti
Iniciativni odbor za ustanovitev telesnokultume skupnosti 

v občini Škofja Loka je pred dnevi dal v javno razpravo 
osnutek njenega statuta, predlog sistema delegiranja v njeno 
skupščino in osnutek samoupravnega sporazuma o financi
ranju telesno kulturne dejavnosti. Poleg razprav po delovnih 
in družbenopolitičnih organizacijah bodo od 16. do 22. 
avgusta tudi širši razgovori o teh dokumentih v Železnikih, 
Žireh in Škofji Loki.

V tej občini predvidevajo, da bodo samoupravno skupnost 
za to področje lahko ustanovili septembra, ko naj bi sklenili 
tudi samoupravni sporazum o njenem financiranju. Pred tem 
bodo skušali pripraviti veliko manifestacijo članov telesno- 
kultumih organizacij, ki naj bi občane opozorila na izredno 
množičnost in razvejanost te dejavnosti v občini.

Od predlaganih novosti si škofjeloški telesnokulturni de
lavci obetajo predvsem večjo stalnost in gotovost virov do
hodka, ki bodo omogočali načrtno in stalno delo. Občinski 
proračun jim sedaj s prispevkom 370 tisoč dinarjev ne zago
tavlja niti četrtine potrebnega denarja, ostala sredstva pa si 
morajo pridobiti, kakor vedo in znajo, kar jih seveda močno 
odteguje osnovnim nalogam. Za primerjavo naj bo podatek, 
da samo športno društvo Alples potrebuje letos 430.000di
narjev.

V samoupravnem sporazumu je predvideno, da bi naj za
to dejavnost namenili zaposleni 0,39 odstotka od bruto 
osebnih dohodkov. Z odbitkom predvidenega prispevka 0,11 
odstotka za republiško skupnost bi bilo za dejavnost v 
občini na voljo 1,150.000 din. To naj bi zadoščalo za osnov
no redno delo, dodatne stroške, ki nastajajo zaradi tek
movanj in podobnega, pa naj bi pomagali kriti pokrovitelji 
posameznih društev in klubov. M. S.

PLANINSTVO NA 
PRVEM MESTU

Izšla je 3.-4. številka Telesne kulture, revije za teoretična in 
Praktična vprašanja telesne vzgoje, športa in rekreacije. Privržence 
športne rekreacije bo predvsem zanimal prispevek K. Petroviča in J. 
Sturma o valorizaciji in klasifikaciji športnih panog, ki jih gojijo v 
SR Sloveniji. Avtorja sta izvedla znanstveno raziskavo, ki je dala 
med drugim odgovor na vprašanje o vrednosti posameznih športov 
za rekreiranje človeka. Na prvem mestu je planinstvo, na drugem 
Plavanje, na tretjem alpsko smučanje. Nadaljnji vrstni red je tale: 4. 
namizni tenis, 5. kolesarstvo, 6. odbojka, 7. badminton, 8. bali- 
nanje, 9. kegljanje, 10. drsanje in kotalkanje.

Tako sta ovrednotila avtorja 45 športnih panog, ki so znane pri 
nas. Z vidika pomembnosti za rekreacijo je na zadnjem mestu boks. 
Organizatorje rekreacije bo zanimal tudi prispevek H. Berčiča 
»Današnji utrip športne rekreacije v SR Makedoniji v odsevu skop
ega posvetovanja." Opozarjamo tudi na članek S. Kristana o ka
binetih za trim.

M. PREŠERN:
PLAVANJE

Pri šolskem centru za te
lesno vzgojo v Ljubljani je 
izšla težko pričakovana knji
žica o tehniki plavanja. Na
pisal jo je višji športni trener 
Mitja Prešern, ilustriral aka
demski slikar Savo Sovre, 
obseg knjižice je 98 strani.

»Plavanje je telesna vaja, 
ki sodi danes med osnovne 
telesne spretnosti človeka," 
je zapisano v uvodu. To je 
šport, ki je človeku tudi z 
vidika rekreacije najbolj po
treben. Šport za vsa ob
dobja življenja, od četrtega 
leta do visoke starosti! Kdor 
se nauči dobro plavati, mu 
je dostopen najbolj zdrav 
aktivni počitek na letnem 
dopustu, lahko pa se brez 
skrbi loti tudi drugih špor
tov na vodi: čolnarjenja, ja
dranja, podvodnega ribolova 
in smučanja na vodi. Prešern 
Piše prepričljivo o zdrav
stveni vrednosti plavanja in 
opozarja na to, da ima ta 
športna panoga tudi po- 
ntembno vlogo v obramb
nem sistemu, saj se vojaki

pri svojih akcijah često sre
čujejo z vodnimi zaprekami.

V uvodnih poglavjih po
daja avtor skrbno izbrane in 
lepo podane informacije o 
razvoju plavanja v svetu in 
pri nas, o velikih tekmova
njih in o pomenu plavanja v 
modernem sistemu telesne 
vzgoje. Bralce bodo zani
mala tudi razmišljanja o 
učinku vode, zraka in sonca 
na človeški organizem, o 
procesih termoregulacije, 
dihanju in hidromehaničnih 
načelih plavanja. Največ 
prostora pa je odmeril avtor 
razlagi o tehniki plavanja. 
Nazorno opisuje kravl, prsno 
plavanje, hrbtni kravl in del
fin. V nadaljevanju so opisi 
startanja in obračanja pri 
tekmovalnem plavanju. 
Nova knjižica je sicer name
njena predvsem plavalnim 
trenerjem, vendar bo prav 
prišla vsem, ki bi se radi iz
popolnili v plavanju — naj
mikavnejšem športu vročih 
poletnih dni.

D. U.

Na počitnicah v Pineti... (Foto: A. Agnič)

Sistemizirati delovna mesta!
Komisija za telesno kulturo, 

šport in rekreacijo pri Repu- 
bliškem svetu Zveze sindikatov 
Slovenije je te dni razposlala 
vsem občinskim sindikalnim 
svetom in večjim delovnim 
organizacijam razpis Visoke 
šole za telesno kulturo v Ljub
ljani za vpis na dvoletni izredni 
študij za višje organizatorje re
kreacije.

Izredni študij za višje orga
nizatorje rekreacije je namenjen 
predvsem kandidatom iz de
lovnih organizacij in občinskih 
sindikalnih svetov, ki naj bi se 
kot organizatorji rekreacije za
poslili v svojih delovnih orga
nizacijah. Za študij lahko kan
didirajo tudi tisti delavci, ki že 
opravljajo delo športnega re
ferenta, pa nimajo ustrezne 
strokovne izobrazbe.

Pravico vpisa imajo vsi, ki so 
končali srednjo šolo in uspešno 
opravijo sprejemni izpit. Vpi
šejo pa se lahko tudi kandidati, 
ki nimajo popolne srednje šole, 
imeti pa morajo dokončano 
osemletno osnovno šolo in naj
manj štiri leta delovne prakse 
ter izkušnje na področju orga
nizacije športne rekreacije. Ti 
kandidati morajo opraviti tudi

Veliko novo 
kopališče

Ob tovarni TAM v Mariboru, to 
je v rekreacijskem centru tovar
ne, te dni dokončujejo veliko 
novo letno kopališče. Gre za tri 
velike bazene (olimpijski, za ne
plavalce in za otroke) in za vse 
pritikline, ki štejejo k sodob
nemu kopališču. Kopališče bo 
odprtega tipa in bo tako do
stopno vsem občanom, ki v vro
čih poletnih mesecih ljubijo re
kreacijo na vodi

Dveletni študij za organizatorje rekreacije

poseben sprejemni izpit, ki ob
sega: ustni in pismeni izpit iz 
slovenščine, ustni izpit iz tujega, 
jezika, ustni izpit iz zgodovine, 
ustni izpit iz matematike, ustni 
izpit iz fizike, ustni izpit iz 
kemije in ustni izpit iz bio
logije.

predavateljem.
Stroški študija bodo znašali 

predvidoma 2000 dinarjev za 
semester, v čemer pa niso všteti 
stroški stanovanja, prehrane, 
potrebne opreme študentov.

Predmetnik šolanja pred
videva splošni in posebni de'

POJEM ŠIROKE IZBIRE, SOLIDNE 
POSTREŽBE, ZMERNIH CEN, 
POJEM DOBREGA NAKUPA

TRGOVSKO PODJETJE

nama
LJUBLJANA

Študij traja štiri semestre. Za
radi narave študija bodo preda
vanja in ostale oblike študije 
organizirane v vsakem semestru 
v strnjeni obliki (seminaiji po 
približno dvajset dni), ki bodo v 
Ljubljani, Rovinju, Martuljku in 
v Mozirju. Kolokvije in izpite 
bodo opravljali študentje v iz
pitnih rokih kot redni študentje 
Visoke šole za telesno kulturo v 
Ljubljani ali pa po dogovoru s

predmetov. Splošni del zajema 
predmetov. Splošni del zajema 
naslednje predmete: zgodovino 
športa, teorijo in metodiko te
lesne vzgoje, sociologijo, psiho
logijo, funkcionalno anatomijo, 
fiziologijo in medicino športa, 
teorijo in metodiko športnega 
treniranja, statistiko in biome
haniko. V posebnem delu (388 
ur) pa so zajeti naslednji pred
meti: teorija in metodika šport

ne rekreacije, teorija in meto
dika športno-rekreativnih aktiv
nosti (športne igre, atletika 
gimnastika, kegljanje, balinanje, 
tenis, namizni tenis, kolesarje
nje, streljanje itd.),'aktivnosti v 
naravi (plavanje in drugi športi 
na vodi), taborjenje, aktivnosti 
na snegu in ledu, planinstvo itd.

Sindikati Slovenije so močno 
zainteresirani za vzgojo organi
zatorjev rekreacije, ki naj bi v 
prihodnje načrtneje in teme
ljiteje skrbeli za športno raz
vedrilo in oddih vseh zapo
slenih. Zato slovenski sindikati 
tudi priporočajo vsem sin
dikalnim vodstvom, da animi
rajo delovne organizacije in po
magajo pri izbiri kandidatov za 
izredno šolanje. Seveda bo pri 
tem potrebno tudi zagotoviti 
potrebna finančna sredstva in 
izredne dopuste v času semi
narjev in polaganja izpitov. 
Dalje sindikati tudi pripo
ročajo, da bi vse delovne orga
nizacije, ki imajo več kot 1000 
zaposlenih, sistematizirale de
lovna mesta višjih organi
zatorjev rekreacije in da za ta 
mesta zagotovijo izredni študij 
kandidatom iz vrst svojih delav
cev, ki na tem področju že 
uspešno vodijo športno re
kreacijo ali pa imajo pogoje in 
voljo za to področje dela.

LOVORIKA JAMI ZAHOD
Tudi letos so velenjski ru

darji, ki so prek vsega leta tek
movali v liga sistemu v 10 šport
nih panogah, ob praznovanju 3. 
julija, dnev a rudarjev, uspešno 
zaključili sindikalne športne 
igre.

Lahko se reče, da se je prek 
leta udeleževalo več kot 1800 
rudarjev sindikalnega tekmova
nja, kar zgovorno kaže, da je 
med rudarji in ostalimi člani

kolektiva veliko zanimanje za 
rekreacijo po napornem delu.

Najboljšim posameznikom in 
najboljšim ekipam so podelili v 
Delavskem domu priznanja, se
veda pa so na tej slovesnosti bili 
navzoči prav vsi, ki so v vsem 
letu tekmovali v tej ali oni 
športni panogi.

Rezultati: mini golf ekipno: 
1. Skupne službe, 2. Jama za
hod, 3. ESO.

Smučanje: 1. Jama zahod, 
ESO, Zunanji obrat.

Šah: Skupne službe, Jama 
vzhod, Jama zahod.

Atletika: Jama zahod, Zuna
nji obrati. Skupne službe.

Streljanje: Jama zahod, Jama 
vzhod, Zunanji obrat.

Rokomet: Jama vzhod, ESO, 
Jama zahod.

Nanrizni tenis: Jama zahod, 
ESO, Klasirnica.

Kegljanje: ESO, Jama zahod. 
Skupne službe.

Plavanje: Jama zahod, ESO, 
Jama vzhod.

Nogomet: ESO, Jama zahod, 
Jama vzhod.

Skupni ekipni vrstni red: 1. 
Jama zahod, 2. ESO, 3. Jama 
vzhod, 4. Skupne službe - 
uprava, 5. Avtopark, 6. Klasir
nica, 7. Zunanji obrat, 8. EFE.

L. G.
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KLJUB VSEMU 
ZAKAJ PA NE VSI?

Smo sredi poletja. To je čas, ko 
večina tistih, ki jim dopušča de
narnica oziroma družinski proračun, 
odhaja na morje, da bi si odpočili in 
nabrah novih moči. To, o nabiranju 
novih moči, je pravzaprav že star, in 
lahko bi rekli, oguljen izrek, ki ga pa 
marsikdo ne jemlje resno. Žal je še 
veliko, veliko preveč takih, ki pra
vijo:

„Saj nimam časa, da bi šel na 
morje. Med dopustom oom gradil 
hišo, postavil garažo, pomagal star
šem pri žetvi, zaslužil kak dinar pri 
privatniku, uredil vrt, prebelil sta- 
novahje itd., itd.“

„Cene so tako visoke, da še po
misliti ne morem, da bi družino 
peljal na dopust."

„Raje tisti denar porabim bolj ko 
ristno."

„Kam pa naj sploh grem? V ho 
tel? Počitniškega doma pa naše 
podjetje tako nima."

Pri tem pa tudi že naša podjetja 
ugotavljajo, da pri tistih delavcih, ki 
dopusta ne jemljejo resno, nekateri 
ga tudi res ne morejo, storilnost iz 
leta v leto pada, bolniške pa nara
ščajo.

Morda taka razmišljanja ne sodijo 
v zapis o tistih, ki se veselijo sonca 
in toplega moija v Pineti pri Novi- 
gradu. Vseeno pa skoraj ne moremo 
mimo, saj so tudi v razgovorih z do
pustniki nenehno prisotne vedno 
manjše možnosti, da preživijo do
pust na moiju.

Pineta pri Novigradu je naseljena 
s počitniškimi hišicami, ki so jih po
stavljati slovenska podjetja skoraj 
pred petnajstimi leti. Orali so le
dino, izsekavali in čistili nepre
hodno grmovje, urejali obalo, po
stavljali gostinske in sanitarne ob
jekte ter uredili kanalizacijo in sploh 
vse, kar sodi k lepo urejenemu na
selju počitniških hišic. Tako imajo 
sedaj v Pineti svoja naselja podjetja: 
Papirnica Vevče, Tekstilindus, Pre
dilnica Litija pa počitniške skup
nosti podjetij in družbenopolitičnih 
organizacij Gorenjske, Nove Gorice, 
Maribora, Kranja in Jesenic. Sedaj 
pa urejajo svoje naselje še Hrast
ničani.

V teh dneh je obala in morje na 
Pineti polno kopalcev, ki brez
skrbno uživajo svoj oddih. Da pa bi

na osem dni. Lani je bilo na primer 
y naših hišicah 2022 ljudi, skupaj z 
otroki pa 2.500.

Naši delavci plačajo dnevno 43 
dinarjev, družinski člani 56, otroci 
pa 29 dinarjev. To je nekako tudi 
ekonomska cena, ker pač vsak de
lavec dobi 600 dimjev regresa. Za 
popravila počitniškega doma pa 
seveda prispeva podjetje."

Izračun nam pokaže, da za štiri
člansko družino delavec iz Tekstil- 
indusa porabi za teden dni najmanj 
1179 dinarjev.

„Letos imamo izredno veliko go
stov, doslej kar 500 več kot lani," je 
končala tovarišica Tepina.

VENO PAJER, upravnik po
čitniškega doma Predilnice Litija:

„V 47 hišicah imamo v eni izmeni 
230 ljudi. Letos jih je bilo že nad 
1100. Lahko rečem, da več kot 50 
odstotkov naših delavcev letuje v 
Novigradu. Nekateri letujejo tudi na 
Veliki planini, kjer imamo 12 ležišč 
in v Martuljku, kjer sta pripravljeni 
dve sobi. Izmene imamo na sedem 
oziroma štirinajst dni. Naš delavec 
plača na dan 26 oziroma 28 di
narjev. Odvisno pač od tega, če so 
njegovi prejemki nižji ali višji od

2100 dinarjev. Pri tem pa vsak član 
našega kolektiva dobi 400 dinarjev 
regresa." .

VLADO PONGRAČIČ, upravnik 
naselja „Pohorje“:

,„Pohorje‘ je pravzaprav počit
niška skupnost, ki jo sestavljajo Mar
les, Svila, Tekol, Cestno podjetje, 
Teksta in Vinag. Imamo 40 hišic in 
lahko sprejmemo naenkrat 178 do
pustnikov. Naša izmena traja 12 dni 
in za ta čas plačajo naši 450 dinar
jev, njihovi otroci pa 200, ostali čla
ni pa 560 dinarjev. Letos smo dali 
prednost tistim delavcem z naj
nižjimi osebnimi dohodki. Cene-, ki 
sem jih povedal, veljajo za vsa pod
jetja, Iger vsi člani dobijo tudi tistih 
600 dinarjev regresa.

Naše hišice so v glavnem že precej 
iztrošene, zato jih počasi zame
njujemo z novimi. Do leta 1978 jih 
bomo, tako smo vsaj sklenili, za
menjali z novimi Marlesovimi. Te pa 
bodo imele vsaka svoje sanitarije ter 
toplo in hladno vodo. 160 tisočakov 
bo veljala vsaka in jih bodo postav
ljala posamezna podjetja sama."

ANTON NOVAK, sekretar Pa
pirnice Vevče:'

,,Interes naših delavcev za letova
nje na morju se vsako leto veča. 
Spoznanje, da sta zdravje in oddih 
neposredno povezana, vse bolj pro
dira med ljudi. Vseeno pa je 900 ali 
25 odstotkov naših delavcev, ki let
no preživi del svojega dopusta na 
morju, še vedno odločno premalo.

Pri nas dobi vsak zaposlen za 
oddih 540 dinarjev, za nezaposleno 
ženo in otroke pa po 80 dinarjev. 
Cena penziona 34 dinarjev je torej 
ekonomska. Razširitev in izboljšave 
počitniškega doma pa gredo v 
breme sklada skupne porabe pod
jetja.

Morda bi podjetje za počitniški 
dom dalo tudi več denarja, vendar 
so pri nas težnje, da najprej pospe
šujemo rekreacijo tam, kjer je do
stopna vsem in ob vsakem času, to 
je doma. Tako smo tudi zgradili 
kopalni bazen, razna športna igrišča 
in drugo. Za počitniški dom v Pineti 
pa že imamo načrt za izgradnjo pla
valnega bazena in za ogrevanje hišic. 
S tem bi podaljšali sezono vsaj za 
nekaj mesecev.

Tekst in foto: 
ANDREJ AGNIČ

Z vsem mogočim se dopustniki ukvaijajo na plaži, so pa res redk1 
tisti, ki ob moiju igrajo domino

ne možnosti imajo delavci teh pod
jetij, smo vprašali o tem nekaj 
upravnikov. Čeprav so vsi močno 
zaposleni, so nekateri radi dali po
datke.

Prav vsi so letos precej za
skrbljeni, saj občinska skupščina 
Novigrad zahteva, da odkupijo po 
40 dinarjev za kvadratni meter zem
ljo, ki jo imajo sedaj v najemu. Po
vršine, ki jih imajo posamezni po
čitniški domovi, so sorazmerno ve
like. Zato gre pri tem tudi za pre
cejšnje denarje. Pri tem pa je še 
najbolj nesprejemljivo dejstvo, daje 
po urbanističnem načrtu, ki so ga 
naredili pred kratkim, Pineta ne
zazidljiva. Tako je vsaka gradnja ne
gotova.

O možnostih in pogojih letovanja 
svojih delavcev pa so povedali:

FRANCKA TEPINA, upravnica 
počitniškega doma Tekstilindus iz 
Kranja:

.Julija in avgusta imamo v naših 
59 hišicah samo naše delavce in nji
hove družine. Trenutno jih je 218, 
izmene pa imamo na sedem oziroma

Plaža na Puietrje za vse dopustnike skoraj premajhna. Najbolj zasedeni so seveda tisti deli, ki so primemo urejeni. Smrad po kloru iz kanalizacij večine kopalcev ne moti

Plavanje v moiju, igre z žogo, pa tudi poležavanje na soncu večini vzbudi dober Moije ob Pineti je polno morskih ježkov, zato so tudf „ope- 
tek, zato se jedilnice napolnijo že precej prej, preden začno z „uradno delitvijo" racije" iglic na dnevnem redu

Večina podjetij ima vsaj deloma urejena igrišča oziroma re' 
kreacijske objekte. Poleg balinišč so predvsem za otroke p°' 
stavljene gugalnice
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